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f B. Q g_ l ~.QI li ~ [ 

GE?ERAL REYNOLDS: The Commission is in session ·and 

., · · the Prosecutfon may proceed. 

MAJOR KERR:: Sir, all ...members of the Commission are 

·presen~, th? Accused and Defense Counsel are present. _We / 

will proceed. · · 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, ·the first 

item to be presented this morning concerns the murder ot 

two _American flyers ond five Filipinos at Cebu City, and 

is covered in the Bill of Particulars Item No. 109. 

GENmAL REYNOLDS: The Commission will interrupt 

briefly to hear a statement by the senior interpreter. 

COMMANDER BARTLETT: In the testimony of Reynaldo 

Burdios, on page 2034 of the record for 13 November, , 

· there is a name given as Captain Hancho H-a-n-c-h-o. 

The Commission's attention 1s jnvited to the fact 

that the word 11 hancho 11 is the commonly used word for squad 

leader. Also thnt the word "Haneho" does not appear in 

the dictionary of Japanese proper names. 

GENffiAL REYNOLDS: All right. The Prosecution may 

proceed. 

CA?TAIN CALYER: We will call Sister Angelica Teruel. 

SISTER ANGELICA TERUEL 

called ·as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined ond testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION•. 
· Q (By Captai~ Calyer) Will you state your name, please? 

Sister Angelica Teruel. 
--- - --------,-----Where do you reside, Sister? 
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A Coz:icor,-dia Convent-. 

Q ·v-,111 you repeat that? 

A I live i tl;le Concordia Contient. 
• # .. . 

Q On the 2ist day of March, 
-

1945~ where were you 

. living?· 
' . 

· A I was livin~ .at Mandaue ·, Cebu. 

Q On that day did you have an occas1Qn to see an 

American'? 

A Yes, sir. 

Q Will you explain to the Commission the circumstances 

under which you sow him? 

A o~ March 21st I saw an American flyer dressed in 

khaki with burned arms and legs in our convent in Mandaue , 

Q Did you have a conversation with him? 

A My interview with him was about him telling me that 

he was an American flyer of Italian descent by the name of 

Paul Uansella. He was a machine gunn~r. 

Q Was that the complete conversation that you had 

with him? 

r,. Yes, sir. 

CAPTAIN CALYER: You may cross examine. 

CAPTAIN SANDB~G: No questions. 

(Witness excused) 

SISTER PAZ SAN BUENAVENTURA 

called _as a witness on beha_lf of the · Prosecution., being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 



--
please~ 

.A I .am Sister Paz San ~uenaventu~a. 

·Q On the 2lst· of March where wer~ you living? 

A r ·-was ~Pour summer house at Mandaue, Cebu. 

Q On that , day did you have an occasion to see an 

American? 

A Yes. 

Q Will you explain the circumstances under which you 

saw him? 

A At a bout 8: 0" o'clock 1n the morning after the firstJO 

air raid I was called to give first aid. I rushed for some 

medicine and some bandages, and when I come down I saw a 
\ 

young lmerican soldier sitting in a choir surroupded by 

thrae or four Sisters of Charity, -- mnny of them were 
I 

from our camp, and a good · number of men ond children were 

there that came from the shore. 

Q Will you explain the condition of the American as 

you sow him? 

A He was breathing with difficulty, evidently had pain 

on his breast and both arms and legs v,ere burned. 

Q Do you recall how he was dressed? 

A Yes. 

Q How'? 

A He wa~ wearing short whito pants and a khaki shirt. 

Q Do you know who he was? 

A I know it from the conversation which I overheard 

between 
I 

a Sister and he. 

ou treat him? 

He said he was Paul Mansella. 

I rubbed his arms with picric acid, though 
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,.
I found from the Sisters who went first that he had been 

' 

given, already, an application -or water and oliv~ oil. 

Q Sometime later that da1 did you see some Japane!le 
. . 

at your compound? 

A Yes. The first Japanese...I saw was accompanied by 

~-another tellon by the name or David Rosal, a ·Makapili. 

Q Vlho was the Japanese with the Makapali? 
4f '~A I don't lmow the name, but I think he should be an -

M. P. officer because or his arm band. 

Q What was the arm band? 

A It said "M. P •" 

Q Now, what happened at that time between the Japanese 

and the American? 

A The Japanese officer accompanied by the under-cover 

immediately asked for an American nyer, and they threat­

ened the Mother Superior and all the Sister with violence, 

and a pistol. We had -- ue uere forced to show where he 

was, and they found him along under the house. 

Q What happened arter they found him? 

A They immediately bound his arms behind him, his 

hands, I mean, and asked him to tell where he had placed 

his uniform. Then he could not recall because he was 

dazed and he was ·unconscious when he came to the camp. 

By the way, more Japanese came, and they brought 

him out of our camp. 

Q Did they later bring him back to your camp? 

A Sometime later he left the camp and more groups of 

anes~twos- and-by thr.ee ancLby tours c~~ ~ ~ -­

more came all the time, searching for his uniform and 

--~ --
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weapons, and any traces whatsoever. 

Q Were those other Japanese who came there also M. P.'s? 

-. A . . There were a good number of under-cover.s, and some 

cons.tabulary man. -

Q Were some of them M. P. 1s? 

A I beg your pardon? .. 
·Q Were some of them M. P. 's? 

A Most of them were M. P • 's, as I could see fran the 

arm band. 

Q Did there come a time when the American was taken 

away fr.om your compound? 

A I remember at around 10:30 or 11:00 a group of M. P.'s, 

Japanese I ll . P.'s and under-covers came back with the 

American flyer, vrho was still tied up. His hands were 

still tied up behind him. He was ·,,alking with more dif­

ficulty, and they had to push him and force him to retrace 

his steps, because they wanted at all costs to find his 

uniforms, and he did retrace his s~~ps until almost to 

the beach he came from, or rather, where he was brought 

from by the fishermen. But failing to do that, they 

brought him out of our camp, failing · to get the uniform, 

I think. That should be around 12:00 or 12:30, I suppose. 

Q Who was with him when he left your camp the last 

time? 

A Both M. P. 1s, M. P. officers, and under-covers. 

Q Where did they go at that time? 

A I just saw them leave the camp. 

Q And 1n·nhat direction were they going? 

A To a direction of the Provincial road, but · r lmew 
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from the same under~covei who accompanied the first Japan­

ese M.. .P. officer who came, that he was .pr_obabl.y brought 

to the Kempei Tai. 

CAPTAIN CAl,YER: · -. Yo.u _may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Wh~n ·was it that the American 

_took oft his uniform? 

A Evidently it was just before I came, because I still 

saw the bundle, a bundle of his uniforms. 

Q And where did -he hide the uniforms? 

A He did not hide the uniform, but .there was a Filipino 

v1ho offered to bring not only his uniform, but to bring 

him to the mountains. I overheard the conversation_. The 

American flyer was smiling and thanking him, and he said 

that he was too weak to be moved out, and so th~ Filipino 

just brought his uniform, thinking and expecting to be able 

to see him back. He was going to wa~h the uniforms for 

him. 

Q Did the Fil~pino take the uniform away to the moun-

tains? Do I understand that the Filipino took the uniform 

away from your place and to the mountains? 

A Away from our place, but I learned a little after 

lunch time he came back with the uniform alr~ady laundered 

': and -ironed, and thinking he could give them back to the 

·flyer, but the flyer had alre~dy gone away. 

Q When the Japanese first saw the flyer then, he was 

~wear-ing civilian clothes? 
. . . ..... 

----..------= e---wu,ye: • 

CAPTAIN SANDBERG: That is all. 
\II 
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'REDIRECT EXAf,&INATION 

Q (By Captai-n Calyer) Were they ~1vil1an clothes, or 

was it just that his un~forpt was, removed? 

A Th~ one who w~s wearing it? 

Q The 
. 

Ameri~an, 
. 

was he wearing other clothes that -had . . 
been put on, or was it just -thot his outor garments were 

removed? 

A It was not hi~ outer garments. Ther put -- I learned 

· later th3t the s:tx>rt white pants and the khaki shirt I saw 

him wearing belonged to a friend; I don't know the name ot 

the friend, but he was one of the . many evacuees from, our , 

camp. 

CAPTAIN CALYER: . That is all. 

0 -'itness excused) 

• 
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·. CUCUFATE ADLAWAN 
. . 

called .as a witnes_s on behalf of th~ Prosecution, being first ' 

duly sworn, was examined and testitie~ as follows: 
..,. 

DIRECT EXAMINATION 
. . 

Q . _(By Captain Cal.yer) Will you state your name? 

A Yes · I speak. English. 
. ' 

Q ·· Will you state your.. name? 

A Cucuf~te Adlawan. 

Q Whene do you .reside? 

Mondaue, Cebu. 
'-

Q Are you now in custody? 

A Yes, I am in custody. 

Q Where?, 

A The North Harbor Stockade. 

Q Are you being held as a collaborator? 

A Yes, as a collaborator. 

Q Hnve you discussed this situe. tion with me previous 

to today? 

THE WITNESS: I beg your pardon, sir? 

(Question read) 

A I have discussed this to a certain man, but it is not 

you. 

Q· Didn I t you tal_k w1 th me one day .l 3st ..week in the 

T & C Building? 

A I talked with a certain mnn, but I forget his face. 

Q All right. In any conversations that yo_u have had 

with anybody with reference to this case, has any promise 

· been made to,you with regard to trentment thnt you may ex- · 

eet- to reeeive as a result of your test t fying~----- _ 
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·.A Yes, it was discussed there that we are not promise 
. . . 

or something. We are ~re to state what we lmow, and not 

without .,.any ge>od to be · -- w1.thaut any beneri t tor the 

ruture. 
Q, 

J 

~ Do you understand that you do not have ·to testify 

unless you wish to. do so? ... 
THE WITNESS: I beg your ·pardon? · 

...(Question read) 

A I testify because I wish to do so. 

Q Do you understan:1 that you do not have to testify 

· to anything whi"ch would show thnt you were gUilty of any 

wrongful net? 

A I don't understand the question; I beg pardon. 

Q Do you understand that you do not have to say any-

thing which would sho~ that you had done anything wrong? 

THE WITNESS: I beg your pardon again1 

GEN:mAL REYNOLDS: The .Commission feels that we 

would get better results through an interpreter. 

CAPTAIN CALYm: I think, sir, after we have passed 

these preliniinary questions -- I didn't anticipate it at 

this point either. 

(The following answers of the witness were given 

through Interpreter Zosa, unless otherwise indicated.) 

CAPTAIN CALYER: Will th~ reporter please read . the 

last question for the interpreter? 

(The question referred to was read by the reporter 

as follows: 

"Do you understand that you do not have to say 

anything which would show that 
-· 

you had done 'a:py- . 
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. . 
· • 

~ 

! ·pre_ter) 

· · , .A · --~- · 
. 

(Question · tronsl'a~ed to the witness by the inter-
... ... 

(Through _the interpreter) I und~r·stal'ld, that I 
J 

hnven 't done anything wrong~ . 

Q - · (By Captain CalY.el'} flre ypu still .~illing to tes'tity · 
. ' 

1n the matters that you know about in this case'? 
. I 

. (Translated to the witneis through the interpreter.) 

A (Through -the ~nterpreter) I om very willing to 
I 

_testify, as they say "without reservntion". 

Q In 1945, in M~rc"i1, were you working for the Japanese? 

(Translated to the witness through tho - jnterpreter.) 

A (Through the. interpreter) . Yes, I worked for the 

Japnnese •. 
. 

Q What did you 
. 

do for them'? 

(Translated to the witness . through the interpreter.) 

A (Through the interpreter) I always .~ait for their 

order. Sometimes I am used to go out pAtroling ~reas 

. outside and inside the City of Cebu. 

CAPTAIN SANDBERG: May we have the answer read? 

(Answer read) 

CAPTAIN CALYER: Is that the end of the ans~er? 

INTERPRETER ZOSA: Yes, sir. 

· Q (By Captain Calyer) On the 25th of March 1945, 
'" did you see an , American in Cebu City'? 

THE WITNESS: Yes, I have seen. 

Where? ... 

· where Tsuruyama was residing, the ~hief of the Jqpanese / 

-
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Q 

Q .· 

·tied 

Q 

Q/ 

· 

military pc;>lice ·or Cebu. · i 

What was ~sururama•s rank, · do you know? 

.THE WITNESS: He is a captain and -- he . is a captain. 
~ 

~re:gid Y.~ see this : American at Tsuruyama 's house? 
J . 

_THE WITNESS : Under the building. 

And will you de,cribe his -condition at that :time? 
. .. t; 

THE WITNESS: He was standing tied -• his: ha.nds were 

-- his one hand was tied up too chair, and he .was 

g'\¥lrded by one Japanese .which was armed with rifle and fixed 

bayonet. 

Do you know the name of that guard? 

THE WITNESS: Yes, I know him • . 

Q Who was it? 

THE WITNESS: Kaji. 

Q How was the American dressed? 

THE WITNESS: · He was dressed in faded khaki. 

Q ·What was that? 

THE WITNESS: He was dressed in a uniform, faded 

khnki. 

Q A 'complete uniform, shirt· and trousers? 

THE WITNESS: It was a shirt and pants w1 thout any 

~nsignia . 

Q Did you have a -conversation with tha~ American?. 

THE WITNESS: Yes, I have a short t ·ime to interview 

with hirn. 
i , What was that conver~ation ?· 

THE WITNESS.: I ask his name and where he came from • 
.. 

hat-a-n-&we-1'-d-i-d-you receive?___ _ 

THE WITNESS: He told me his name. His name was 
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' ' . .. 
Scott, and h1s ·rank ·wss Sergeant. He told me that he was a 

.machine-gunner ot n twin .e_ng1ne, and his landing base was 
-. . .

in S~ Jose, Mindoro. 

o , Wilf~-you describe his· appearance? 
' 

·· THE WITNESS: He was tall, obout tive teet and eleven 

,-inches, · and his hair ~is -- wos light color, His face was 

red. 

Q Do yru know when he was captured? 

THE WITNESS: I was only informed by the comcander 

ot our detachment.that .he was ~rrested about two doys prior 

to· my conversation. That was on or about March 23, 194~. 

Q ~ave you ever _seen thAt ronericon since that date -­

THE WITNESS: No, I have not seen -h'-m. 

Q Do you know ·where they took him? 

THE WITNESS:_ I beg pardon? 

Q Do you know where the Japanese took him? 

THE WITNESS: . I only -- I was only informed by Sergeant 

Yosh_ida, the commander of our detachment, that he was arres-
. 

ted by the Japanese garrison in Talisay, and he was brought -
, 

t~ _the Ke~pei Tai headquarters, Japanese military police 

_headquarters. 

Q Where? 

A In Figueroa~Street, where Tsuruyama was living. 

Q-· - That is Tsuruyama 's house? 

THE WITNESS: His house. 

Q Do you know where he was taken from that house? 

THE WITNESS: -I don't know where it was. 

CAPTAIN CALYER: You may examine. · .... 

,. 
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. CROSS EXAMINATION 

.Q (By Captain Sandberg) . DQ you know whether there was 
"< 

any prisoner-or-war camp ~ Cebu City? 

THE WITNESS: I beg your pardon? 

· Q · Do you ·know whether ·there was any prisoner-of-war 

camp in Cebu City·? 

_(Translated to the w1 tness by the interp~eter) 

A (Through the 1nterpreter) Yes, t kno1,there are 

several camps. -

Q Are there any prisoner-or-war camps, that 1s, camps 

where large numbers of prisoners-of-war are held? 

(Translated to_the witness by the interpreter) 

A (Through the interpreter) The biggest headquarter 

camp was at the normal school. 

Q That v,asn' t a prisoner-or-war orunp, was 1 t ; that 

was simply a Japanese garrison? 

(Translated to the witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) There were prisoners and 

also .Japanese guards. 

Q Were there large numbers of American soldiers held 

as prisoners of war in Cebu City1 

(Translated to the witness by .the ~nterpreter.) 

A (Through the interpreter) I am not so sure whetner 

there were many or not, but I only saw -one American pri­

sonei: 

Q That is this Sergeant Scott that you just testified 

about'? 

(Translated to the. witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) I o~y saw that American 
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. CROSS EXAMINATION 

.Q (By Captain Sandberg) . DQ you know whether there was 
"< 

any prisoner-or-war camp ~ Cebu City? 

THE WITNESS: I beg your pardon? 

· Q · Do you ·know whether ·there was any prisoner-of-war 

camp in Cebu City·? 

_(Translated to the w1 tness by the interp~eter) 

A (Through the 1nterpreter) Yes, t kno1,there are 

several camps. -

Q Are there any prisoner-or-war camps, that 1s, camps 

where large numbers of prisoners-of-war are held? 

(Translated to_the witness by the interpreter) 

A (Through the interpreter) The biggest headquarter 

camp was at the normal school. 

Q That v,asn' t a prisoner-or-war orunp, was 1 t ; that 

was simply a Japanese garrison? 

(Translated to the witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) There were prisoners and 

also .Japanese guards. 

Q Were there large numbers of American soldiers held 

as prisoners of war in Cebu City1 

(Translated to the witness by .the ~nterpreter.) 

A (Through the interpreter) I am not so sure whetner 

there were many or not, but I only saw -one American pri­

sonei: 

Q That is this Sergeant Scott that you just testified 

about'? 

(Translated to the. witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) I o~y saw that American 
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Sergean~. 

Q That is the only l..mer~can prisoner of war you have 

ever seen in Cebu City? 
I

. ( Tr-a.nsla ted to the witness by the interpreter.) 

. A (Through the ;1.nterpreter) Yes, the only one prisoner·, 

. American. , 

Q Now, do you happen to know under what circumstances · 

Sergeant Scott was captured? 

(Translated to the witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) I was only informed by 

that chief in charge of that ·prisoner, thnt he was -- I 

saw him, the prisoner, and under guard. 

Q Do you know the circumstances under which he was 

captured? 

(Translated to the witness through the interpreter.) 

THE WITNESS: Certainly I know, because it is sure 

he is an American. 

Q Do you know whether he was hiding when he was cap-

tured'? 

(Translnted to the witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) I am not so sure whether 

he hid somewhere, bu~ he was captured by the Japanese in the 
-

town of Talisay, Province of Cebu. 

THE WITNESS: Thnt was according to Yoshida. 

INTERPRETER ZOSA: "That was according to Yoshida". 

Q (By Captain Sandberg) Do you know whether he was 

wea±ing ~ full_4ID~rican uniform when he was captured? 

(Transl~ted to the witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) He was in uniform without 
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1nsign1~. 

CAPTAIN SANDBERG: · That is .. all. 
'\ 

.CAPTAIN_CALDRa That is all. 

(Witn~ss excused)-

.. 
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I· . 
CAPTAIN CALYER: Teodoro Sanchez. 

TEODORp SANCHEZ 

called as a witness · on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn; was examined and testified ·as follows through 

Inte·~preter .zosa ,. with Interpreter .Ajero acting as ·0 check" 

I~terpre~er: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) Will you state your name? 

A (Through Interpreter Zosa) Teodoro Sanchez. 

Q Where do you reside? 

A Consolacion, Cebu. 

Q Are you now held in custody? 

INTERPRETER ZOSA: I beg your pardon? 

CAPTAIN CALYER: Will you read it, please? 

(Question read) 

A (Through Interpreter Zosa) Yes. I am in custody. 

Q (By Captain Calyer) Where? 

A With the Japanese prisoners. 

Q Have you discussed this situation with me before 

today? 

A Yes. . . 

Q Has any promise been made to you of any treatment 

that you might expect as a result of your· testifying? 

A I have to tell the truth of what I had seen, 

Q Have you been told that if you do testify you could 

e~pect any different treatment than if you do not testify? 

A I was no-t- told. I do not know. 

Q' Do you expect any different treatment if you testify 

than you might expect if you did not? 



A I don't expect. 

Q Were you not told -that the testim;ny that you might 

give would have ho b~aring upon whatever treatment might be 

given to you? 

. A Yes, I know that if I have to tell something wrong 

I would have to be punished.· I have to tell ·the truth and 

verify it. I have to be given consideration. 

CAPTAIN CP.LYER: Will you repe~t that, please? 

THE WITNESS: (Without aid of the Interpreter) I did 

not say that I -voUld be "given consideration". 

INTERPRETER ZOSA: Yes, but to tell the truth and to 

know that 1f we .tell the truth we will be given justice in 

what you tell. 

CAPTAI N CP.LYER: May I examine this w1 tness directly? 

I think he can understand English sufficiently well. 

GENERAL REY?fOLDS: The Commission wishes to ask the 

witness a question. Were you promised clemency if you 

would testify in this case? 

THE WITNESS: What? 

INTERPRETER ZOSA: I beg your pardon? 

If you can speak in English, you testify in English. 

THE WITNESS: I could speak in English, but the way 

they talk to me I cannot understand. 

INTERPRETER ZOSA: I can speak in English, but the 

way the Americans talk I cannot understand. They talk too 

fast. 

GENER.Pd:; REYNOLDS: J'.sk the._ witness this question: 

Were you promised clemency if you testified in this case? 

(Transl~ted by Interpre~er Zosa). 

.. 
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THE. WITNESS: (Through Interpreter Zosa) Yes, I can. 

GENERAL REYNOLDS, The Proseqution may try it again. 

CAPTAIN CALYElh · 'Thank you, sir. 
-

Q · ·(By Captain Calyer) Sanchez, when I talked with you 
. -

b~fore was any promise -made to you that you wouid be given 

any. consideratio~, any better. treatment if yo~ testified 

than if you did not testify? 

A (Without aid of Interpreter) No, sir. 

Q No promise was made to you at all; is that correct? 

A No. 

Q You understand that you do not have to testify unless 

you wish to do so? 

A Yes, sir. 

Q . Do you also understand that you do not have to 

testify to anything that would show that you have done any­

thing wrong? 

A Yes, sir. 
/ 

Q With that understanding are you willing to tell 

your story? 

A Yes, sir. 

Q And that is voluntary? 

A Yes. 

Q Nobody has threatened you? 

A Yes. 

REPORTER CONKLIN: The answer was "yes • 11 

Q (By Captain Calyer) Well, has anyone threatened 

you? 

A No. 

Q In March, 1945 were you working f~r the Japanese? . 
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A ,Yes, sir; I was working for the Japanese. 

Q Wherl? 

A In Cebu City. 

Q Had you. previously ·been arrested by the Japanese, 

A Early . in 1943 I wss captured by the Japanese Military 

_Police for suspicion that I was a guerrilla bec_ause my 

cousin being a Lieutenant .Colonel of guerrillas in Province 

of Cebu. 

Q Were you a guerrilla? 

A I am not a guerrilla, but they suspect me as a 

member of the guerrillas • . 

Q How did it happen that you were released from the 

Japanese? 

A I was released on the condition that I would have to 

work for the Japanese. 

Q For whom did you work? 

A I worked for Captain Tsuruyama .of Military Police 

in Cebu City. 

Q In what capacity? 

A What? 

Q What did you do for him? 

A I drove the car. 

Q Were you still driving the car .for ·him in March of 

1945? 

A Yes, sir. 

Q Who was in charge of the Military nolice on the Island 

of Cebu? 

A Lieutenant Colonel Morimoto. 

Q Did you ever see him at the Cebu Normal fchool? 
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A Yes, I have seen· him, sir. 

Q ·Many times? 

A Many times, 

Q On the 21st of March, 1945, did you _have occasion 

to drive Captadn Tsuruyama's car someplace? 

A I beg your .- pardon? 
-· 

CAPTAIN CALYER: Will you read it?-

(Question read) 

A On about March 21st at ohe o'clock I drove Caitain 

Tsuruyama toward Mandaue. I stopped the car at Carrieta. 

Q Just a minute, please. Was there anyone else in the 

car besides Captain Tsuruyama and yourself? 

A Yes, sir~ 

Q Who? 

A There was one interpreter -- Japanese interpreter. 

Q Do you remember his name? 

A Yes. 

Q What was it? 

A Moisi. 

Q You drove toward Mandaue, you say? 

A Yes. 

Q You stopped where? 

A In ~arrieta. 

Q What happened at that point? 

A He told me to wait for him. 

Q Who did? 

A Captain Tsu~uyama. 

_Q _ How long --

A To wait for him until he came back. 
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Q How long was he gone? 

A I had been waiting for him about three hours. 

Q When he came ba~ck who was with him? 

A When he came back, I saw that he was .walking up the 

road with one American prisoner and Interpreter Moisi • 
. 

Q Will you describe that·· American? 

A The American was we~ring short pants and a faded 

shirt, khaki. 

Q Did you notice anything about his physical condition? 

A I beg your pardon, sir? 

Q Did you notice anything about the American's physical 

condition? 

A He was burned. He got a burned leg, I don't remember 

which one. 

Q Was he having difficulty walking? 
'"-..J 

A He was burned legs. 

Q Was it hard for him to walk? 

A Yes. He walked lamely. 

Q What happened to that American? 

A When they got in the car I d rove the car to Cebu 

Normal School and when we arrived at the Cebu Normal School 

they bring the American inside the building while I stay 

outside. 

Q Now, on the 25th of March, 1945 d.id you see Another 

American? 

A On 25th of March I was required to drive a different 

) American. 

Q Where? 

A To B. Aranas Street Station. 

.. 
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Q - And what happened? 

A When I drove . that runerican to B. Aranas I come back 

to Cebu Normal School • 

.Q Was the -American brought back to Cebu Normal School? 

A On the some day. I was required again to g·o back and 
.. 

take that American to B. Aranas and bring him .bnck to- Cebu 

Normal" School. 

Q Do you know the mme of that American? 

A I don•t know the name. 

Q Will you describe him?.. 

A He wear a complete United States Army uniform 

khaki uniform. 

Q How toll Wa 11e? 

f'. About six feet. 

Q What color hair? 

A I could not describe the color very well, sir. 

Q All right. Now, on the following .day, the 26th of 

March 1945, did you see something that happened with reference 

to some Filipinos? 

·rr Yes, sir. 

Q Will you tell the Commission what you saw? 

A On March 26, on about 9:00 or 10:00, I was sitting 

· at a table in the air raid shelter. 

Q -Where? 

A In the Cebu Normal School. 

Q And what did you see? 

o Japanese guards, Corporal Wada and 

Sergeant Saito, bring five Filipinos from the building. 

What wa_s the condition of those Filipi_nos? 

. , ... 
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A They were tied .up by their hands in one straight line ~ 

and they ·go outside in . the ground. 

Q Did you knew any .of those Filipinos? 

A. I lmow three ·or .these Filipinos • 

Q W-ho were they? 

They were -- The l ost name Lucente . 

Q Yes. 

A And Castillo, om the other one Roberto Tan. 

Q What happened to those Filipinos ? 

A I saw these Filipinos was brought into a foxhole and 

they were cut by their necks. 

Q Will you describe in a litt l e nore de t a il wha t was 

done to them? 

~ Sergeant Saito brought one Filipino to the foxhole 

and .there were two Jap~nese , Lieutenant Sakai and Sergeant 

Higashi, who were wa iting in the foxhole, am Sergeant 

Higashi ~ns holding a l arge Japanese sword. 

Q When the Filipinos were t oken to the foxhol e whnt 

become of Wada ? 

A Wada was staying with the Filipino pr i soners as a 

gua rd. • 

Q What became of Saito ? 

A Saito brought that Filipino to the next foxhole and 

afterw~rd he came bRck. 

Q And did both Wada and Soito rema in in the vicinity? 

A Yes. They wer~ in the building. 

Q II In II the building? 

A outside the building. 

Q Both of them? - ... 

..
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A r:es. 

Q And the two who were near the foxhole, you say, were 

Sergeant Higashi and Sakai? 

. A . Yes-, sir.• 

Q What happeneq to the Filipinos? 

A They put the~ in the foxhole in the knee1:ing position 

and they cut their head. 

Q By whom? 

A By the.t Sergeant Higashi. 

Q Where was Sakai? 

A Sakai was also in the foxhole. 

Q You mean alongside the foxhole? 

A Alongside, yes. 

Q Was there anybody else there? 

A There was a Japanese Kempei Tai around the school 

building. 

Q I am talking now about the area around this foxhole • . 
1ilas there anyone else who saw what happened there? 

A Yes, sir. 

Q Who? 

A It was Captain Tsuruyama, Lieutenant Sakai, Sergeant 

Higashi, Corporal Wada, Sergeant Saito, Eergeant Kawai, 

Sergeant Mori. 

Q Now, you aeNe said that they took one Filipino to 

the foxhole ~nd you have described what happened to him. 

What happened to the other Filipinos? / 
-

11. They brought all Filipinos one after the other and 

they kill all of these five Filipinos. 

Q After they had been struck what happened to them? 

• 
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A They fall down to the foxhole. 

Q Do you know whether any of those Filipinos had been · 

given a trial? 

A They were not given any trial. 

Q Later that . same morning did you see something els-e 

happen w1 th reference to an ikmerican? 

A Ten minutes after they killed the five Filipinos I 

saw this American which has burned legs carried by Japanese 

whose name is Corporal Wada. 

Q Was this American with the burned legs the same one 
.. 

that you had picked up on the 21st? 

A Yes, sir. 

Q What happened to him? 

A He was brought to the foxhole by Japanese over the 

shoulders and- placed the l,merican into a foxnole, and the 

Sergeant Higashi hold shoulders of this American and place 

him in a kneeling position, and when thnt American was in 

kneeling position I saw the Sergeant Higashi hold the 

Japanese sword over his head and swung it down hard back 

on the neck of tho American. 

Q \'.That happened, after that? 

A It was I saw that this American who was cut by the 

neck fall dovm ihto the foxhole. 

Q Who else was in the vicinity at the time? 

A I beg your pardon, sir? 

Q Who else was around there when that happened? 

A It was Serg~e.nt Higashi ~nd Lieutenant Sakai and 

- Captain Tsuruyama. 

Q Where was Tsuruyama? 
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A Captain Tsuruyama was standing at the door of the 

air raid shelter. 

Q ~'ere there any other '· Japanese there who saw what 

happened? . 

A There were ·other ~apanese who saw this. 

Q who were they? 

A They were seven: Lieutenant Sakai, Sergeant Higashi, 

Captain Tsuruyama, Corpo.ral Wada, Saito, Mori, and Kawai. 

q After the American was struck and fell into the fox-

hole did you see anything else? 

THE WITNESS: I beg your pardon, sir? 

CnPTAIN CtLYER: Will you read it? 

(Question read) 

A When they finished killing this American I drove 

Captain Tsuruyama to B. J~ranas Station. 

Q Before you left there·, after Higashi struck the 

American and the American fell into the foxhole, did you 

see anything else done? 

A I saw one lmerican flier. 

Q Did you see Sakai do anything? 

A Yes, I saw Sakai. After Sergeant Higashi cut the 

head of the American flier I saw Lieutenant Sakai drew 

his revolver and shot three rounds. 

Q Where were those shots fired? 

A It was in the foxhole where the American was fall 

down. 

Q Then after that you saw you drove Tsuruyama's car 

away? 

A Yes, sir. 
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Q At the time you drove Tsuruyama's car away did you 

see arty· other American there? 

A The last ~ime wheri we left Cebu Normal r:-chool I saw 

one American • .. 
\ · 

Q .Where -'Was he? 

A He was standing in the main gate of the Cebu Normal 

School. 

Q Was there anyone with him? 

A There was a guard, a Japanese guerd. 

Q Was he tied at the time? 

A No, but he was in position-· his hand was at the 

back. 

Q Was that the American tho t you had seen on the 25th? 

A Yes, sir. That is the American I drove. 

Q Do you know whAt happened to him? 

A When I arrived at Provincial Jail on May 6th I was 

told by several Filipinos who were with the Philippine 

Constabulary thP.t this American was also killed. 

Q On the same day? 

A On the same day. 

Cl.PTi'. IN CJ LYER: You may examine. 

CROSS-EY.l~MINt TION 

Q (By Captain Sandberg) You say that your brother or 

brother-in-law was a Lieutenant Colonel in the guerrillas. 

Was he working with Harry Fenton? 

A Yes, sir. 

Q And were these five Filipinos whom you saw _killed 

also working with the Harry Fenton guerrilla organization? 

A I did not remember the five Filipinos, sir, but I 
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have s-een them sometime in the ci ty4 

Ct,PT!.IN SLNDBERG: Will you read that, p_lease? 

(Jmswer reod) · 

Q (By Captai~ Sandberg) You gon't know whether they 

.were guerrillas or not? 

A I beg your pardon? 

Q Do you- know whether they were guerrillas? 

A (No response) 

Q Were they guerrillas? 

A This is what the Interpreter told me: that the 

Americans in Pasay, sir, and they contacted the guerrillas. 

Q That tho Americnns contacted the guerrillas? 

A No. T~e Filipinos were being prisoners as being 

Americans because Lucente sny thet the Americans were coming 

now. 

Q Did they say that they were killed bece.use they were 

guerrillas? 

A They were not guerrillas. They were civilians. 

Q Now, you say that there was no trial. How do you 

know thBt? 

t I happen to know that there will be no trial because 

I had been working for two years in the Military Police and 

I did not see that there would be a tri?.1 in Japanese in 

Cebu. 

Cl.PTJ.IN S/,NDBEPG: That's all. 

GENER/L REYNOLDS: The Commission will be in recess 

for approximately _lO minutes. 

(Witness excused) 

(Short recess) 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session, and 

will ·make an announcecent before proceeding. 

During the sess·ion -on. MondEV or this week the Comr.iis-~. 

sion distributed to both the Prosecutton and ·the Defense 

a paper· prepared by the senior interpreter on tjle art of 

_questioning witnesse~ through an interpreter, as well as 

witnesses who expre~sed themselves with difficulty in 

English. Unnecessary delay is being caused because the 

principles furnished by the Commission are not being followed. 

A careful re-study of this paper is directed. Short 

sinple sentences are necessnry. The Commission again 

directs interrogators to go swiftly to the essentials. 

The Prosecution nay proceed. 

CAPTAIN CALYER: We will call back Teodoro Sanchez. 

TEODORO SANCHEZ 

recalled as a witness on behalf of the Prosecution, having 

been previously sworn, was further exa11ined and testified 

as follows: 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) With reference to the American 

flyers about rrhou you have testified, were either of . then 

given a trial? 

A No, they were not given a trial. 

CAPTAIN CALYER: You any cross exariine. 

CAPTAIN SANDBERG: No questions. 

CAPTAIN CALYER: Thank you. That is all. 

We will call Lieutenant Larkins. 

FIRST LIEUTENANT SIMEON J. LARKINS 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 
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,first .·duly sworn, wqs- examined ohd testified as follows: 

CAPl.'AIN CALYER: At this time I would l ike to have 
•· 

Prosecution's Exhibit No. 310 marked for identification. 

( A document was morkcd Prose­
cution Exhibit No. 310· for 
identification.) · · · 

CAPTAIN .CALYER: If the Commission pl ea se , I offer 

into evidence an affidavit of Frnncisco Nn rrido, da_t ed 31 

March 1945, and sworn to before the i nvestigating officers. 

GENERAL REYNOLDS: Read the es sentials of the affi­

davit so thnt we may all hear it nt the s ame time. 

CAPTt.IN CALYER .: The affidavit r e;fcrs in the third 

parngrnph to certa in t estimony of the witness, saying that 

he s aw the execution of one of thes e J\r.lericans and one 

Filipino on tbe 26th of Morch. 

Then beginning with the l ost por ograph on the first 

page numbered 17 : 

11 I returned to the Nonnnl Building 3bout 1 o'clock t\ 

P. M. of the s ame day at the instructions of the Jap E1nese 

as they needed me to help load other things to be carried 

away. When I hod reached a point s m;ie 75 yards from the 

foxhole where I had se en the one American killed, I saw 

one of the American soldiers sitting on the ground near 

the foxhole looking nt the planes in the sky. I hollered 

to him to crawl down in the foxhole as if he were dead 

because the Japanese would be returning. He appeared .. 
to be very weak and unoble to turn his head in my direc­

tion but with his hands and feet turned his entire body 

around so as to be facing me. He motioned sonething 

to me as if wanting me to bring him water but I told 

him I was afraid the Japanese wouid see me. I did 
.-

not go closer than 75 yards \o him .but nm con-

2126, . 

http:CAPTt.IN


fident th~t he was the Aoerican that hnd been wounded ih 

·the leg. In addition .to _having seEll bin on the porch with 

his arms around th~ Filipino, I ha~ ~a:rried food three 

times to the two Atlericans. Fearing thnt the Japanese 

might see ce talking to the AI:lerioan, I ran home. 

"The following oornihg. around 11 o' c·look on the 

_27th, I returned to the Norcal ror the J)Urpose of trying 

to get rice that might have been left by the Japanese. 

I agein saw the Acerican at the srune location but he was 

att.ecpting to wave o.t the planes overhead and did not 

seem to hear ce when I again hollered for him to lie in 

the foxhole so that the Japs wouldn't see him. I did 

not see any Japanese around at the time but buildings 

and gas dunps were burning nll nround nearby and I was 

still afraid I night be seen by the Japanese if I helped 

hie. I then went into the nain building and found that 

there was rice in a roon and then went on to the front gate 

where I cet two Japanese, one ot which was Higasi who had 

executed the other Atlerican on the previous corning. 

Being given pernis.sion by ·then to get the rice, I went to 

get two conpanions one of which was Marcus Arpon. Upon 

returning to the Nornal and getting the rice, we went to 

a point near the kitchen to get c cart with which to cove 

the rice to our hone ond, vrhile getting the cart, I noticed 

Higasi and the other Japanese carrying wood over toward 

the foxhole where the tnerican had been sitting and pilo 

it into the foxhole. They even took chairs over there 

and broke thee up and placed then in the foxhole .-. The 

Al!lerioan was not seen by me at this tirn .so I believe . 

r 
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Higasi and the other Japanese had found hill and thrown 

him either .dead or alive into the foxhole. 

"Instead of accolllJB ny.1ng my conpanions to our hone 

with the _;-ice, I went around the road to- a point where 

I could see· the 16cat1on of the foxhole and saw the two 

Japanese ,pour gasoline · into the foxhole ruvi light it. 

A huge fire then burned in the foxhole. I then went hoI!le 

and .knew nothing else about what happened to the bodies 

of the AI!ler1cans." 

Those arc the essential points. 

GENERAL REYNOIDS: Are there additional comments 
(or statements by the Defense? 

CAPTAIN SANDBERG: Yes, we ask that the last sen­

t~nce of the pero.gro.ph which was just read be stricken 

o.s not ·being within the knowledge of the affiant o.nd as 

being pure speculo.tion. 

GENERJJ., REYNOLDS: You refer to the sentence which 

rends: 11 1 then went hone ond knew nothing else about 

what hnppened to the bodies of the Aoericans." 

CAPTAIN SANDBERG: No, the first paragraph on the 

second po.ge, the last sentence, reo.di~ as follows: 

11The Atlerica.n was not seen by neat this tine" 

which is objectionable, and then: 11 -- so I believe 

Higasi and the other Japanese hnd found hie and thrown 

him either dead or alive into the foxhole." 

We ask that portion of the sentence be stricken. 

GENERAL REYNOLDS: The sentence to which the Defense 

objects is stricken froo the record. 

CAPTAIN SANDBERG: · We ask also that the first sen-

I\) 
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tenc~ of the third paragraph be stricken, which reads as 

follows: 
"\ - ' 

"The two Acericans had been prisoners about a week 

befQre -they were executed and I understand that they were 

flyers that had been shot down." 

In view of ..the striking· of the previous ·;sentence 

there is proof only of one execution, and we ask that 

that sente~ce be stricken. 

GENERAL REYNOLDS: The sentence is left in the dq~u­

ment for such probative value ns the Cor:nn1ss1on may choose 

to award it. 

CAPTAIN CALYER: ls the stntecent otherwise accepted? 

GENERAL REYNOIDS: The statenent is otherwise 

accepted into evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
310 for identification 
wns received in evidence.) 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) Will you state your name, please? 

A Sitleon J. Larkins. 

Q Your ro.nk? 

A First Lieutenant, QMC. 

Q Your organization? 

A 110th QM Grave Registration Platoon. 

Q In March of 1945, where were you stationed? 

A At the Island of CebU. 

Q On the 26th, or rather the 28th of March, 1945, 

did YQU .have o<tcas1on to go to the Cebu Normal School? 

A I did. 
·- -- _.. _ 

Q Did you see a boy by the name of Adelberto 
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Capanjpanjan'? 

A I did. 
I.,

Q Did you hove a conversation with him? 

A L _did. 

Q· What. was that conversation? 

t. H~ told me that· he wa s. an internee ther'e at the 

Cebu Normal School, which was the Jap M. P. headquarters,­

·and thnt he and five companions wer e working for t he Japs 

there, and the five companions wer e t aken out and killed 

and he escaped. 

He hid over there in ·sone bushes, whi ch is about 

100 yo.rds from the Normal School. Vlhile he was hiding i n 

the bushes, he saw two Americans brought out and they were 

forc ed to kneel by a foxhole and they wer e struck in the 

back of the neck with swords, and they both fell in the 

foxhole. La ter one of the Americans got out of the fox­

hole nnd he sa t on the edge of it a nd asked for wat er or 

cried for wat er, but he was afra id to go over and give 

. the American water. Some time later the Japanese 

soldiers came b~ck a nd put this other American ba ck into 

the foY.hole arrl th i s was right nenr about t en yards from 

a gasoline dump there. They got some gas out of this dump 

and ooured it into the foxhol e and lit the gasoline that 

· . burned them up. 

Q Thnt was after they put the l merico.ns back in the 

foxhole'? 

-- - A - -- That -is right, sir. 
---· 

Q Now, on the 28th of March, did you have occasion to 

examine certain foxholes in the premise ' and vicinity of 
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the Cebu Nomal School? 

A I did. 

Q Will you t ell the Como1s·s1on what you found? 

A Wel~, about 30 feet from the southeast corner of the 

Noraal School · I cEitle upo~ two foxholes. The first foxhole,. 

there wns t rro Filipinos, nnd the other foxhole there was. . . 

three Filipinos. Their hands were tied behind their back, 

and fron their appearnnce they died fron some oanner or 

wound on their back. I did not investigate them, because 

at that particular time I was not interested in civilians. 

Q They were civilians? 

A Yes, they were dressed in civilian clothing. 

Q You so.w wounds on their backs? 

A Well, I didn't closely exanine then, but from the 

appearnnce of the blood and so forth around it looked like 

the wounds were in the back. 

Q Ho.d those bodies been burned? 

A No, sir, they had not been burned. 

Q Did you renove those bodies? 

A No, I didn't touch then. I didn't bury then or 

anything. 

Q Did you see nnything else there? 

A Yes, we went over to o. third foxhole then and ,ve . 

saw two horribly charred bodies in the botton of the fox­

hole, nnd I wnnted to make sure that they were Anericnns, 

and that is when I had this conversation with this 

Adelb_erto. 

Q What did you do with reference to those bodies? 

A Well, we renoved then from the foxhole and carried 

.. 
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.them back to the Cebu cenetery No. 1. 

Q- Before you renoved then will you explain the 

position ot the bodies as you first snw thee? 

A One boqy was laying on its back down in the bottoc 

of the _foxholc, rind the other body was laying over the 

top of the f ,irst body. 

Q A,,d in what condition were they? 

A Well, they were charred. There wasn't a whole lot 

left to the top body. It was about three or four feet 

long, possibly, weighing 30 or 40 pounds. 

Q Were you able to observe any wounds? 

A On both bodies you could see the wounds in the back 

of the neck. 

Q Had their hands been tied? 

A Yes, their hands hnd been tied behind then. The 

body underneath hnd pieces of rope on the hnnds. 

Q Was there anything by which you were able to 

identify the bodies? 

A No, there YTO.s no o.rticles of identification on 

the bodies, other than the botton body had e belt buckle 

on and he hlld po.rts of cotton khaki clothing on, and it 

looked like he had a pair of navy blue dungarees over 

the khaki pants. 

Q Will you describe the belt buckle? 

A Well, it looked like a buckle possibly fron o. nili-

tary school that had the date 1942 on it. 

Q And did it have Mything on it that would indicate 

whether it was Ar:lerican? 

A - Other than this Aoericnn looking insignia I couldn't 
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say definitely whether it was Anerican. 

Q What sort of ·insignia was it? 

A It looked like an eagle. 

Q Now, what c;lid you do with the bodies? 

A Well, we rem()Ved then fro~ the foxhole and loaded 

theo on n truck, and on the wgy back ~o the cemetery I 

stopped at the CIC Detachment, Aoerical Division, and 

infor0;3d then that I thought I had an atrocity. They told 

ne to take the bodies to the ceoetery and they would send 

the photogrepher to take pictures of it. 

Q V/e.s that done? 

A It was. 

Q Were you there ,1hen the pictures were taken? 

A I was, yes. 

CAPTAIN CALYER: I v,ould like to have this photo­

grap:i no.rked. 

(A photograph was nnrked 
Prosecution Exhibit No. 
311 for identification.) 

Q (By Captain Calyer) I will show you n photograph 

rmrked for identification as Prosecution's Exhibit No. 

311, and ask you if you cnn state whnt that is. 

A That is a photograph of the neck and the head and 

shoulders of the body that was uppernost in the foxholo. 

Q Does that .-1,..:--w the condition of the body ns it was 

when you found it? 

A It does. 

Q What does the white piece in the center of the 

·photograph purport to show? 

A That is a piece of paper that I placed there so that 
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the notch of the wound could be distinguished on the photo- · 

graph pocause tho grass undettleath would have photographed 

black. 

Q Where does th~ wound appeer? 

A -Right in this upper right-hand corner. \ 

· Q At the edge of . the pa.per to the right? 

A Right. 

Q What is this part of the body that is lying on the 

paper? 

A That is what recained of the skull and the scalp. 

OAPTtr!N CALYER: If the Connission please, I offer 

the photograph into evidence.· 

GENERJ.L REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted into evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
311 for i~entification 
was received in evidence.) 

CAPTAIN CALYER: I will ask to have this photograph 

narked as Prosecution's Exhibit No. 312. 

(A photograph was marked 
Prosecution Exhibit No. 
312 for identification.) 

Q (By Captain Calyer) I show you n photograph I:larked 

Prosecution Exhibit No. 312 for identification, and I will 

ask you if you cnn state who.t thnt is. 

A That is a picture of the body thnt wns on the bottoI:1 

of the foxhole. 

Q Does thnt represent the condition of the body as it 

was when you found it? 

A It does, yes. 

Q Calling your attention to what appears to be clothing 
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on the back of the body, was that there when you found it? 

A It was, yes. 

Q What sort of clothing was that? 

A Well, as I nentioned before, it vms pieces of cotton 

khaki clothing ·and parts of what appeared to be blue 

dungarees. 

Q Does that picture also show the wound that you found 

on that body? 

A It does, yes. 

Q Where? 

A On the back of the neck. 

Q Would you indicate to the Connission the position of 

the wounds? 

A Right there (indicating). 

Q Indicating a spot right below the skull? 

A Yes. 

CAPTAIN CA~R: If tho Connission please, I offer 

the photograph into evidence.• 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it 1s 

accepted into evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
312 for identification 
nas received in evidence.) 

CAPTAIN CALYER: Will the reporter nark this photo­

graph the next exhibit? 

(A photogreph was narked 
Prosecution Exhibit No. 
313 for identification.) 

Q (By Captain Cnlyer) I show you a photograph narked 

for identification Prosecution's Exhibit 313, and ask you 

if you can state what that is? 
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A That is a photograph of the body that was at the 

botto~ of. the foxhole. 

Q Is that the sane body that. appeared in the previous 

exhibit numbered 312? 

A It is.-

·Q -A close-up picture or· the sane body? 

A Yes. · 

Q C~ling your attention to the hands seen in thnt 

·picture, does thnt show the condition of the ho.nds ns they 

were when you found the body? 

A It does, yes. 

Q What is thnt around the hnnds? 

A That is rope. 

CAPTAIN CALYER: If the Conrnission please, I offer 

the photogrnph into evidence. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted into evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
313 for identification 
was received in evidence.) 

CAPTAIN CALYER: You nay cross exanine. Just one other ques-

·tion, please. 

Q (By Cnptnin C£'..lyer) Whn t vms done ,nth the bodies 

after they were photographed? 

A They were buried in the cenetery No. l; we have the 

cernetery unlmovm No. 1, and unknown No. 2. 

CAPTAIN CALYER: You nny cross exanine now. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Did Aldelberto tell you he 

had worked with the guerrillas? 



A He said he was interned by the Japanese becnuse they 

suspicioned hir.i; he didn't sny definitely. 

Q Did he say the five men who we_re executed worked 

with the guerrillas? 

A Yes, sir_, he - snid they were his conpo.nions. 

CAPTAIN SANDBERG: That is ~11. 

-(Witness excusecp 
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CAPTAIN CALYER: If the Commission please, tbnt con­

cludes the testimony in this case. 
-: 

MAJOR OPINION: If the Commission please, we will 

present the murders in the Province of Cnvite described 1n 

General C~r-ge Paragraph 72 of the Supplemental Bill of 

Particulars. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission wishes to verify 

the item ·number, which we understood to be 72 but which 

was presented to the Commission yesterday. Is this fUrther 

evidence on No. 72, or did we misunderstand the item number? 

MAJOR OPINION: Further evid_ence , sir. 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. 

MIGUEL OC.l'.MPO 

called as a. witness on behalf of the Prosec.ut ion , being first 

duly sworn through Interpret er Lnvengco, was examined and 

testified through Interpret er Lavengco as follows, with 

Interpreter Dionisio acting as "check" interpreter: 

Q (By Major Opinion) Please state your name. 

A Miguel Ocampo. 

Q Age? 

A 35. 

Q Address? 

A Mendez, Cavite. 

CAPTAIN SANDBFRG: If the Commission please, we 

understand that this t estimony that is about to be given 

is -under paragraph 72. 72 is simply n general specifica-

tion that between the 9th of October of 144 and the 1st 

of September 1945, a period of almost enttrely a year, 

in the Philippine Islands generally without specification 
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of locality, general acts of "terrorization and brutaliza­

tion," and so f~rth, took place. Now, if the purpose is 

to bring this in under thnt specifi_cation, the Defense 

must object as not having had notice of the charge that 

is to be made. · It 1-s much too vague to give any indication 

of -what the specification is, ·un1ess it is the Prosecution's 

intention to bring this ~n under soma specific charge in 

addition. 

MAJOR KERR; If the Commission please, I don't know 

how e se we would establish that general charge unless we 

did so by bringing in individual emphasis. The general 

plan and purpose and execution of that plan and purpose 

in the Philippine Islands certainly can be established 

only by showing what occurred in various parts of the 

Island. 

Now, so far as notice is concerned, may I cite 

to the Commission the practice ns approved and applied by 

the four principle powers of the world: United States, 

Great Britain, France and Russia, with respect to war 

criminal trials in Europe. And I submit, sir, that the 

requirements under the official regulations here are cer­

tainly no less broad in this particular thart they are 

under the agreement which covers the European trials. 

For instance, in the indictment of the Germans 

now being tried in Europe, they have as one of their 

charges, "Throughout the period of their occupation of 

territories overrun by their armed forces, defendants 

for the purpose of systematically terrorizing the in­

habitants, murdered and tortured civilians and ill treated 
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them and imP,risoned them without legal processes". Tha t 

is certainly a very general charge •. 
. . 

And furthermore, they say that 

GEN~AL -REYNOLDS: The Commission interrupts. The 

motion of Defense is not susta ined. 

Proceed·. 

Q (By Major Opinion) What is your na tiona lity? 

A (Through the interpre ter) Filipino. 

Q Whc1 t is your occupation? 

A Fa rmer. 

Q In the morning about 9:00 o'clock of J 0nunr y 29, 

1945, whe re wer e you? 

A I wn s a t To got ny. 

Q What p..-,_ rt of Ta gnt ny wer e you? 

A East. 

Q What did you do a t that t i me? 

A I wa s wa lking. 

Q To wr:i t pla ce? 

A Going to the work of ny nephew . 

Q Where wa s your cousin Wa s it ne phew? 

I NTERPRETf R LA VENGCO: "Ne phew". 

Q (By Mojor Opinion) Whe re wns your nephew working 

there'? 

A Eastern part of the crossing. 

Q Wa s he working in the field'? 

A Yes. 

Q We~e yqu able to arrive at the pla ce where your 

nephew was working? 

A Yes, sir. 
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Q While you were in the plnce where · your nephew was 

working, were you visited ·by any Jape.nese '? 
~-The Jape.nese came near me. 

Q Was the Jnpanese-_ alone ·or ·accompanied? 

A He was alone when he · 9aught me. -

Q How was that Jap~nese dressed? 

A He wears long pants. 

Q Did he make himself known to you who he w~s? 

A I did not recognize who he was. 

Q Did he tell you what he was going to do ? 

A He told me to go with him to the house. 

Q Did he tell you whether he was an r.1 . P. or /\rmy 

soldier or m~r ine? 

A Seems he was an M.P. 

0 Did he tell you that or not ? 

/1. I look at him; I smv "M.P.", because he has a pistol. 

Q What did he do with you, if he did anything? 

A I was brought to the house, nnd the r ~ I was tied by 

his companions . 

O V'hose house was thnt? 

A The surname of the owner is . Pndilla. 

Q How far was tha t house from the place where you were 

taken by the Japanese? 

f: More or less around 100 meters. 

Q When you arrived at the house of Padilla were there 

~ other per-sons inside. the house? 

- -- -f'.-- The-re- is • 

Q How many persons were there? 

A About 15. 
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Q . How long have y·ou stayed in the house of Padilla? 

A From nine o'clock in the morning to four o'clock in 

the afternoon. ~. 

Q You w~ld say that you arrived at the house or 

Padilla. ·at .nine o 'clook 1n· the morning? 

A About 9:10. 
I .. 

Q And during the time which you were 1n the house . of 

Padilla, _were · there o~her persons brought, or did other 

persons come to that place? 

A There is. 

Q How oany persons 1n all were found inside the house 

of Padilla during the time that you were there? 

A Between ·50 to 60. 

Q Vlhile you uere in the house of Padilla, how oany 

Japanese were there? 

A There were four who we saw there , and one more who 

brought me. 

Q How were these other four dressed? 

A They were in khnki. 

Q Civilians, or Army dress? 

A Two were in white dress, the other two were in khaki. 

Q Those two dressed in khaki, were they soldiers? 

A Soldiers, sir. 

Q Now, what did the Japanese do with the people 1n the 

house of Padilla? 

A Nothing but tie them tightly. 

Q Who were these. people? Were they all oen, or women 

and children? 

A They were women, men, children. 
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Q Were they all civilians? 

A Yes,- sir. 

Q Now, you say ~at the people were tied. Who tied 

them? 

A The Japanes..e who were 1n khaki. 

Q- How were the people tied? 

·A Tied behind the-back. 

Q How about the children's hands, were they tied, too? 

A They were also tied behind the backs. 

Q You cean to say that every one of that group of about 

55 to 60 were tied? 

A Yes, sir. 

Q And they were all tied while you were inside the 

house of Padilla? 

A Yes, sir~ 

Q Now, what did the Japanese do after they had tied 

everyone who 

A One by one was cnlled. 

Q By whom was he called? 

A Japanese who was 1n black. 

· .Q What ,ms done with one called? 

A I do not know what is done with them, because we 

could not see. 

Q But you mean to say that one of the group was called 

and taken out of the house? 

A Yes, sir. 

Q Now., you did not know where the one called was taken 

to? .,,,. 

A No, sir. 

"--- .. 
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Q. You were called out ·and taken out ·of the house, too? 

A Yes, sir. 

Q What was your· number? -. 

A 46, 

·Q Please repeat. What numb~r? What was your number? 

A 43, 

Q Now, where were you taken? 

A At the cellar of the house I was investigated. 

Q What was the investigation? 

A I was asked if I was n guerrilla, 

Q What ·did you say? 

A I answered "No." 

Q Whnt happened afterwards? 

A I wns taken out dovm to the stairs. 

Q Where were you taken after you cane out of the stairs? 

A I was taken by the edge of a ravine, and I was raet 

by two more. 

Q Now, whero were you taken afteruard? 

A Beside the ravine, or the cliff; ravine or cliff. 

Q How far was that border of the ravine where you were 

taken from the house of Padilla? 

A About 20 meters, sir. 

Q When you arrived at the ravine what was done with 

you? 

A · I was undressed, asked to lay down, and pounded by 

a club three times. 

Q You say that you were undre~~ed. Who undressed yoq? 

A They, 

Q How were they able to undress you when you had your 
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hands tied? 

A They pulled away my dress. 

Q Dip. the· Japanese succeed in taking of,t your shirt? 

A Yes, sir. 

Q Now, how were you able to lay flat on the ground when 

you had your hands ti·ed? ... 

A They held me and lay ne flat. 

Q You mean to say that it was the Japanese who laid 

you down on the ground? 

A Yes, sir. 

Q And you wero face do,mward? 

A Yes, sir; and there is an object under my forehead. 

Q Now, you say that you were pounded 1n the back. With 

v1ho.t did the Japanese pound on your back? 

A They have something that is used for pounding, but I 

don't lmow exactly what it was, because I was lying fla.t on 

my stomach, head do,m. 

Q Was it oadc of wood or iron? 

A Seems to be wood. 

Q Was it a thick wood? 

A Seems so, because it was very heavy. 

Q Now, while you were laying flat on the ground with 

face downward they pounded, you said, three times. What 

did you feel as a result of the pounding? 

A I felt that my chest was pressed and seemed it was 

crushed. 

Q Now, what did the Japanese do after they had pounded 

you in tho way you described? 

A I was boloed. 
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Q ~w many times were you boloed? 

A Two. 

. ,Q What was your position when you weTe boloed? 

A I was lying down on my stomach, flat. 

Q Now, why do you say that you were boloed? 

bolo that was used, or a sword? 

Was it a 

-
A A bolo. 

Q Was it a sharp bolo? 

A Sharp, sir. 

Q Can you show to ~the Commission the scar of the bolo 

wound that you sustained? 

MAJOR OPINION: If the Commission please, I would 

like to requost that I be allowed to order the witness to 

take off his shirt. 

(The witness removed his shirt and exhibited his 

back to the Comriission.) 

Q (By Major Opinion) Now, you say that you were boloed. 

Where were you boloed? Just right at the base or your 

neck? 

A (\'litness indicates base of neck.) 

(Through the Interpreter) Yes; there. 

Q Now, you say that you were pounded with a wooden 

piece -- what did you call it? 

INTERPRETER LAVENGCO: Wood. 

Q (By Major Opinion) How about this scar, here (in-

dicating), was it produced by that pounding? 

A (~hro~h_the Interpreter) Because of the pounding, 

sir. 

Q Now, after you had been boloed, what did the Japanese 

• 
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do with you? 

A Three Japanese .lifted me up. After swinging me three 

times, threw me in the ·depth. 

Q You mean . to say 11prec-ipice11 ? 

A Precipice. · 
....Q How deep was that precipice? 

A I reach a level of about 30 meters deep. 

Q You mean to say that you did not reach the depth of 

the precipice? 

A No, sir. 

Q How did it happen that you fell only a depth or about 

30 meters? 

A I happen to fell on a level where there are many 

dead persons. 

Q Now, whut happened to you when you were just 1n that 

place? 

A I was able to rise. 

Q Had anybody npproached you while you were in th 

position? 

A Ther·e was one. 

Q What was his name? 

A Elicero Nuestro. 

Q What was the condition of Elicero Nuestro when he 

approached you? 

A He was undressed, with wounds, bolo wounds, and 

spattered with mud. 

Q What did he do when he approached y~u? 

A He pitied me; he untied ne. 

Q After having untied you, what did he do? 
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A We walked going up. 

Q You mean to say that you climbed? 

'A We climbed on the side. 

Q You say that there were b9(11~s t~t there was a 

pile of bodies there. How many bodies, dead bodies, more ... 
or l~ss, that you found? 

A I don't feel very normal ·that time, but .more or less 

from 43 to· 45'. 

Q Now, you say that you climbed up, and were you able 

to reach on the plane of the border of the precipice? 

A · Yes, sir. 

Q At what time, more or less? 

A About _two o'clock, early in the morning. 

Q Of the following day? 

A Yes, sir. 

Q Now, you say that you were about 55 to 60 persons 

inside the house of Padilla. How mo.ny of these persons 

were able to survive? 
( A About nine. 

Q Do you know Vicente Landicho? 

A Yes, sir. 

Q Vias she the same woman who was here yesterday? 

A Yes, sir. 

Q Where is she now? 

A She went home and -- she told the major -- because 

she cannot sleep here. 

Q Repea~ your answer. 

-A -She went home to Mendoz because her child was sick 

and nobody can take care of her. 
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Q Was she one of those in the group, who· was also tied 

up and wounded and thrown to a precipice? 

· A Yes, sir. 

MAJOR OPINION: That is all; sir. 

CRoss · EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Now, 

bolo lmivas, is that correct? 

A (Thr~h the Interpreter) 

Q They had no bayonets? 

A No, sir. 

Q They had no pistols? 

A Yes, sir, there is. 

Q They had pistols? 

A There is. 

you say these men hacf 

Yes, sir. 

Q llnd you nre sure they were Japanese soldiers? 

A Yes, sir. 

Q Did you ever see guerrillas 1n thnt area carrying 

bolo knives? 

A No, sir. 

Q Did you ever see Japanese soldiers before that tine, 

carry&g bolo knives? 

A I did not see, but the Japanese who caught me had 

bolo. 

Q But you never saw a Japanese before that time with 

bolo knives, is that correct? 

A Not yet, but only that time. 

CAPTAIN SANDBERG: That is all. 

MAJOR OPINION: That is all the evidence we have, 

sir. 

(Witness excused.). 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission will be in recess 

-. for approximately ten minutes. 

(Short recess.) 
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" . GENERAL REYWOLDS : The Commission is fn session. The 

Prose~ution will proceed. 

CAPTAIN WEBSTER ·: Sir, the next case is cont.ained in 

Paragraph .80 of the Bill .of P~rticula-rs • ,, 

Mr. 111yasak1. ... 
FERMIN MIYASAKI 

recalled as a witness· on behalf of the Prosecution, being 

again -duly sworn, was further examined and testified as ' 
follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please state your name. 

A Fermin Miyasaki. 

Q Are you th~ same Fermin Miyasaki who previously tes-

tified in this case? 

A Yes. 

Q And your testimony at that time relate to the 

Cortabitarte garrison? 

A Yes. 

Q Do you know anything concerning the execution of 

persons at the North Cemetery? 

A Yes. I went there once with the execution _party. 

Q When was that? u 
A It was arou.nd the middle of November. 

Q How many people were executed? 

A °There were 2?. 

Q Where did those people come from? 

'A They came from the Cortabftarte garriso~. 
. > I --- - - - --- -------·--Q How long had they ·been at the Cortabitarte garrison? 

-
A A little more than a week. 
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Q What treatment. was accorded them at that place? 

A They were questio~ed and tortured. 

Q Do you lm.ow the names of any of those 26 people? 

A .No. 

Q Where did the execution take pl.ace? 

A At the North Cemetery. 

Q·· Will you describe to the Commission what took place 

at the North Cemetery? 

A One afternoon in the middle or November between four-
and five o'clock the 27 prisoners ~ere all tied together 

and they were loaded into a truck. I was asked to go with 

the execution party. When we arrived at the cemetery there 

were three Filipinos who were digging a big hole. They 

hadn't finished digging, so we waited about a quarter of 

an hour. When the hole was finished, which was about five 

feet in depth, all the prisoners were unloaded from the 

truck. They were made to lmeel before the hole one by one, 

and I knew I couldn't stand the sight. So I went back to 

the truck, which was parked about 50 meters away. From 

there I saw that each of them had their heads cut off. It 

took about 40 minutes. 

Q How many Japanese accompanied those 26 people? 

A I don't exactly remember, but I think there were 

seven or eight of them. 

Q Do you know the names of any of those Japanese? 

A I remember the names of three of them. 

Q Will you please state their names? 

A They were 3rd Lieutenant Tacqibana, Sergeant Kata~ka, _ 

and Private 1st Class Akiyama. 
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Q Were those three men you have named part of the 

Cortabitarte garrison? 

A Yes. 

Q And was that the same garrison which was later com-

mended by General Yamashita for its good work? 

A Y~s, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Now, how long did you work at -the Military Police garrison? 

A I worked from August, 1944, to January 6, 194,. 

Q And would you say that you are th~ y familiar 

with the general affairs of the garrison?- , . 

A I am not thoroughly inform~d, but I know what was 

going on in the garrison, except those that were going on 

in the officers' room. 

Q In your capacity as an interpreter did you have 

occasion to become generally acquainted with the proc~dures 

and methods of the Military Police garrison? 

A Yes. 

Q Will you describe for us what was the procedure in 

the case of a court-martial of a prisoner? 

A When a prisoner is sent to the court-martial a paper 

with the result of his investigation and the recommendation 

of punishment was written in, and it was sent, together 

with the prisoner. 

Q This recommendation was made by the Military Police? 

A Yes, sir. 

Q And to whom was that recommendation made? 
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A To the presiding office.r of the court-martial. 

Q Was it made to the Judge Advocate of the Japanese 

Army? 

A Yes, sir. 

Q Am I correct in stating that thereafter a trial -would 

b~ had by officer-s of the Judge Advocate' s Department? 

A I don't lmow what method they used in the court­

martial, because I had never been there myself. 

Q It is your statement, then, that the courts-martial 

were not held in ' the Military Police 

A No, sir. 

Q (Continuing) -- but by another department? 

Now, after the court-martial had reached its verdict 

did the Military Police then receive notification? 

A I don't lmow about that. 

Q Well now, in your capacity as an interpreter, did 

you have occasion to lmow that the Military Police was 

charged with the duty of executing the sentences of the 

court-martial? 

A Only those people who were to be given prison sen-

tence were sent to the court-martial. Those who were 

released, being found innocent, or those who are going to 

be executed, were never sent to the court-martial, 

Q Well now, after a court-martial reached a verdict 

for an execution, who executed that sentence? 

A I think the court-martial did, 

Q The Military Police did not execute that sentence? 

A Those prisoners who are going to be executed were 

never sent to the court-1nartial. 
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I 

Q Are you telling us that no court~martial ever sen-

tenced a prisoner to death? 

A As far as I know, during the time I worked with the 

Military 
. 
Police 

. 
I never saw ·any prisone~s with -the recom-

mendation of death sentence sent to the court-martial. 

-Q Now, just ._to clear up that point, you ·say t!lat you 

do not know whether the Military Police was charged with 

the duty ot executing sentences of death by court-martial? 

A I don't know about that. 

Q All right. In your capacity in the Cortabitarte 

garrison did you ever see a man by the name of Narciso 

Lapus? 

A No, I never saw him. 

Q Did you ever see a man by the name of Joaquin Galang? 

J.. Will you please repeat the name? 

Q Jenquin Galang. 

A No, sir. 

Q This commendation that you spoke of, was that com-

mendation addressed to the Military Police comma,id of the 

Japanese Army? 

A It was addressed to the South Division of the 

Southern Manila Division of the Military Police. 

Q And the Cortabitarte garrison was part ot that 

command? 

A It was the command itself. 

CAPTAIN SANDBERG: That's all~ 
- - ... -

CAPTAIN WEBSTER: One other question, 
~ 

please. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Were thes~ 27 who were 



executed Americans or Filipinos? 

A· They were all Filipinos; one woman. 

CAPTAlN WEBSTER: That's all. 

(Witness excused.) 

r 
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C!PTtIN WEBSTER: Sir, ~hat completes the. evidence 

' · 
on that.particular paragraph. The next paragraph is 123. 

VICENTE T. i\RDENIO 

called as a witness · on behalf of the· Prosecution·, being first 

duly sworn, was examined and testified through Interpreter 

. Zosa, as follows: 

DIRECT EXAMINtTION 

Q (By Captain Webster) Please state your name. 

A Vicenta T. rrdenio. 

Q Your age? 

A 42 yecl.rs old. 

Q Nationality? 

A Filipino. 

Q Where were you living in January of 1945? 

I. In Barrio Jl.nilao, Pavia, Iloilo. 

Q On whet Island is that? 

A The Island of Panay. 

Q Do you know a Filipino civilian by the name of Juan 

or nicknamed Goling? 

.t-1 Yes, I know Juan Goling • 

11.1111 you stnte what happened to him? 

Yes. Last January B, 1945, at 3 o'clock in the after-
r 

noon some Japanese soldiers arrested Juan Goling, the 50-year­

old man. 

Q - What did the Japanese do with him? 

-a-pa-ne-s-e-s0--ld.ier.s__ti.& his hands to his back and 
-------- - -·- --- ---- --------

talked to him. Then the JapBnese soldiers tossed -him up .and 

as he landed on t~o earth they kicked Juan Goling and he 

yelled and hollered, "Have ·mercy, save me." Then these 

2157 



Japariese soldiers took Juan Goling the distance of 50 yards 

away from the place where he was mistreated. These Japanese 

soldiers bayoneted Juan Goling brutally then they pushed him 

into a hole where the{ buried him there. 

Q · How many times was that man bayonete..d? 

A We saw him bayoneted many times and we saw also 

Juan Goling fall to the ground dead. 
-

Q Do you know why the Japanese did that? 

A Yes, I saw it with my very own eyes • 

. Q Can you state what the Japanese were questioning 

Juan Goling about? 

THE INTERPRETERc Will you repeat the question? 

ClPTtIN WEBSTER: Road the question. 

(Question read) 

THE WITNESS: They talked Japanese to Juan Goling 

and I cennot understand ~Japanese. 

Q (By Captain Webster) Do you know a man by the name 

of Crispino Umadhay? 

/:i. Yes, sir. 

Q Will you state whet the Japanese did to him? 

A Last January 10th, 1945, at 11 o'clock pear noon 

some Japanese soldiers took him to the place where we worked, 

they took Chrispino Umadhay were we worked. 

Q What did they do with that man? 

1-i. · When he was brought there he w~s asked to work 

repairing roads and piling stones. 

Q Please describe what happened there? 

A At about 11:30 we went with Crispino to a house where 

we used to eat our lunch every day. When we ·reached near 

2158 
r 



the place where we used to eat Crispino stopped at a 

Ja~anese Captain's house but I and the other laborers pro­

ceeded to the house where we ate our lunch. We had no sugar 

. and nothing else for our lunch so we went to the Captain's 

house to ask for some sugar. /-1. t the Japanese Captain's.. 
house I saw Crispino.. and he asked for some sugar for me. 

Then this Japanese Captain saw me and he angrily stared at 

me. Then I went to the house where I ate my lunch. After 

lunch we sat on a bench under the house. 

Q Well let me interrupt right there. Is Crispino 

Umadhay living now? 

A He is dead. 

Q When was he killed? 

A He was killed last January 10th, 1945. 

Q Who killed him? 

A It was the Japanese. 

Q How was he killed? 

A Then these Japanese soldiers took Crispino into the 

back of the house where he was brutally bayoneted. There . 

he died. 

Q Do you know a man by the name of Masiong? 

A Yes. 

Q Is he living? 

A No,. he is dead. 

Q When was he killed? 

A Last January 13th. 

Q How was he killed? 

A He was also bayoneted. 

Q By whom? 
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A Those Japanese soldiers. 

Q Did you know a man by the neme or Imay? 

A Yes, he works together with me. 

Q Is that man 11ving now? 

A He is dead. 

Q When was he killed? · 

A ' He died together with Masiong. 

Q Was he killed in the same way as Masiong was killed? 

A Yes, they were killed the same time and the same way. 

Q Did nll those killings tAke place in and around 

Iloilo? 

A Yes, in the place CAlled Iloilo. 

Q Did you know a person . who was a son of a certain 

other Crispino? 

f , I beg your pardon? 

Cl.PT/,IN WEBSTER: 

(Question read) 

~·111 you please read the question?.. 

Q 

THE WITNE~S: Yes. 

(By Captain Webster) Did you see th~t 
~-

person killed? 

A Yes. 

Q When was he killed? 

A March 21st, 1945, at? o'clock ip the morning. 

Q Who killed him? 

A Japanese soldiers. 

Q How did they kill him? 

ll Last March 21st 1n the mornlng when the Americans 

entered Iloilo City some Jap~ese soldiers escaped from the 

city. When they reached the city, when they came out from 

the city, we shouted "Victory Perade 11 • Not knowing that 
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the man, that man thought they were guetrilla men and he 

ran out of his house int.o ~e street. The Japanese soldiers 

saw him and shot him through the stomach. The Japanese 

soldiers shot him and when he came to consciousness he found 

that -part..of his intestines came out. He supported his 

intestines coming out w·1th both hands and he walked slowly 
• w 

home. He died at 6 o'clock in the morning · the..same day.. .. 
,::. 

Q Do you know the names or any of the 'japanese who 

killed any of those poople? 

I. I know their faces but I do not know their names. 

Q Were they in tho army or navy? 

A Army men. 

CAPTlIN ~JEBSTER: You may cross-examine. 

CROOS-EXJ\tIN/.TION 

Q (By Captain Sandberg) When was Masiong killed? 

A January 13th, 1945. 

Q l~nd where? 

A Barrio Tacas in the Town of Iloilo. 

Q Barrio Tacas, Town of Iloilo? 

A Yes. 

Q Did you sec him killed? 

A Yes, I saw him killed. 

Q Do you live in the Barrio of Tacas? 

J~ No, but I lived neor that place. 

Q How did :•ou happen to be there at that time? 

A Last January 2nd, 1945, some Japanese soldiers came 

out from Iloilo City and went to B~rrio Tacas to confiscate 

the rice which the people ha~ harvested. Then I w~s selling 

two bottles of Filipino beverages and then I was arrested. 
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Q Were you arrested on January 2nd? Were you arrested 

on January 2nd? 

A Yes. 

Q And were you still under arrest on the 13th of 

J~nuary? 

A He held me until January the 1,th. 

Q Where were you being held? 

A Yes. 

Q Where were you being held? 

A V7e were kept in a house, ell civi liens. 

Q And was Masiong killed in that house? 

A He was killed in another place • . 

Q Another place? 

A Yes. 

Q If you were in that house under arrest how did you 

see him killed in another place? 

A We slept in the house where civilians are kept but 

we are working and we are taken to another place and then 

saw Masiong killed. 

Q You saw him killed while you were being taken from 

the house to the place where you worked? 

A Yes, sir, I saw hi~. 

Q Were you under guard when you were being taken? 

A No, but we are laborers and we can see because it 

is very near. 

Q But you were under arrest at that time? 

A Yes, since January 2nd, 1945 to January 15th. 

Q Now, where was Crispino Umadha.y killed? -\ 

A Just near the place where we stayed. 
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Q -In the Barrio of Tacas? 

Ii Yes. 

Q What~s the date? 

A January 10th. 

Q tnd you saw him killed-, 
' 

too2 

A Yes, W'El saw him tied, both hands tied to his back 

and taken to the house near our place. 

Q hnd were you also on your way to work when you saw 

that happen? 

A We were at the house b0ca~ we had just finished 

our lunch under the house. 

Q Was he killed in the house? 

A He was killed in the other house, in the back of the 

other house. 

Q And how could you see it from the house you were in? 

A Because the house where he was taken can be seen 

from the place where we stayed. 

Q Where was Juan Goling killed? 

A I beg your pardon? 

Q Where was Juan Goling killed? 

A He was killed in the same Barrio, Tacas. 

Q And what date? 

A January 8, 1945. 

Q Jmd where was ·he killed with relation to the house 

where you were being held by the Japanese? 

A He was taken to the place where we worked and then 

taken to the place about 50 yards away where he was killed, 

bayoneted~ 

Q And you saw that?. 



A He was bayoneted. 

Q And you saw that? Did you .see that? 

A :Yes. 

Q And where -was Imay killed? 

A He was killed together with Masiong­ .. 
Q /, t the same time a_nd place? 

A Yes, sir, the same time and place. 

Q And on the 15th of January were you released by the 

Japanese? 

A Yes, they released us. 

Q. Do you know a man by the name of Tomas Confessor? 

A Yes. 

Q Do you know a man by the name of Colonel Peralta? 

A Yes. 

Q And are they both the leaders of the guerrilla 

movement on the Island of Panay? 

A Yes, sir. 

Ct PTf IN S~NDBERG: That is all. 

Ct.PTiHN WEBSTER: That 1s all. 

(Witness excused) 
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CAPTAIN WEBSTER: Sir, thnt completes the evidence 

under that porcgrnph. 
' · 

The next is pnrograph 93. 

GENERAL REYNOLDS: Before the Prosecution stnr~s, 

is this not the iten which mus linked with mmber 16 and . -number 251 As I recc.11, Defense objected to proceeding with 

item number CJ3, which wns linked with 16 and 2~. The Con­

nission directed the Prosecution to proceed with 16 and 25, 

and deter ttl.lcing the testimony on iten mnnber 93; is thnt 

correct? 

CAPTAIN WEBSTER: That is correct, sir. 

GENERAL REYNOLDS: In other words, we should stuty 

the record here in conjunction with the former testitlony? 

CAPTAIN WEBSTER: That 1s correct, sir .. 

GENERAL REYNOIDS: Proceed. 

JOSE LACSON 

called ns n witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, wa~ exanined. and testified ns follows: 

D~CT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please state your name. 

A Jose Lacson. 

Q Your nge? 

A 27~ sir. 

Q No.tionnlity? 

A Filipino, sir. 

Q Where were you living in the first port of February 

of this year? 

A I at11n 28 Zaragosa. 

Q City or Manila? 
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A Yes, sir. 

Q How far was that from' the Dy~Pac Lumber ·company? 

A I -can estimate about _half a nile, sir. 

GENERAL REYNOLDS: A_little louder, please. 

THE V/ITNF.SS: It is about half a Dile fro?L the Dy-Pac 

to the place .where we nre living. 

Q (By Captain Webster) Will you speak to\'lnrds the Coo-

tlission, so thnt they cjght hear you clearly, please. 

A It is hnlf' a mile away from the house where I e.c 

living to the Dy-Pnc Lumber, sir. 

Q On or about the 2nd dey of February were you taken 

fron your hone? 

A Yes, sir, by the Japanese. 

Q How 6any people did they to.lee fron your hone? 

A We nre two, sir. 

Q Where did the Japanese take you? 

A We nre taking to the Isnbelo de los Reyes school. 

Q Vlhh was the ~eyes school used tor? 

A Beg pardon, sir? 

(Question rend.) 

A They used it for-· they used it for cnnps. 

Q Were there Jnpnnese in that school? 

A Yes, sir. 

Q Do you lmow what branch of the service those Japs 

were in? 

A Yes, sir. 

Q What wns it? 

A Arey, sir. 

Q How long did they keep you at the school? .. 
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A · A who;e day, sir. 

Q Were there other civilians at the school? 

A Yes, sir. 

Q How cany? 

A We had about 17 or 18 wor.ien and childrens and nen.-Q What did the Japnnese do with you when you left the 

school? 

A They bring us to the Barcelona Building, where it 

is nn M. P. building, sir; Japanese M. P. building. 

Q Vfunt did they do with you there? 

A They tied us there. 

Q How oany did they tie? 

A We nre about 21 cen. 

Q And whnt did ther then do with you? 

A They bring us to the Dy-Pac Lunber, sir. 

Q All 21? 

A Yes, sir. 

Q Were a11 · 21 tied? 

A Yes, sir. 

Q When did you reach the lunber coopnny? 

A It is about 8 o'clock in the evening, sir. 

Q Of Februnry 

A Third. 

Q Third? 

A Yes, sir. 

Q What did they do to the 21 when they reached the 

lunber conpany? 

A They pick us one by one and take to the place of 

the killing. 

2167 



Q Who did they take first? 

~ . I don't kno'\7, sir, because I cmmot recognize thl\t · 

place because it is -too dnrk, sir. 

Q Well, .how tar down the line were you? 

A . We were separated, we e.re put 1n the oiddle ot the .... 
lumber yard~ taken one by one, sir. · 

Q Well, how mnny did they take before you? 

A I wns in the r:iiddle, sir. 

Q What did they do with you when they took you? 

A They just -- one ot the Japanese took ce out with --

there ·are two, sir; one is otticer nnd one is the killer. 

They took ce up and just told ce to stand up, and then I 

just heard n hit ot the handle or the rifle on cy back, 

and I fell down on the ground and they struck ce two tioes 

at cy back with the beyonet, sir. 

Q Did the bayonet go all the wny through you? 

A No, sir. 

Q V/hat did you then do? 

A I lost cy oi~d, sir, when they struck r.ie with bayonet. 

Q How long did you lie there on the ground? 

A It is about three hours core. 

Q How long did you stay in the lunber conpnny yard? 

A Until the 4th of February, sir. 

Q Wh!lt tine on the 4th? 

A It is about socetine 5 o'clock or 6 o'clock, sir, 

that day. 

Q In the evening? 

A Yes, sir, 1n the evening. r 

Q When you awakened what did you see at the lucber 
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conpany'l 

A · I ·see lots or wooans, nen and childrens in the lUDber 

yard. 

Q About how ne.ny? 

f:. About 20 ar 30 wormns and children. 
- .. 

.Q Did you observe any wounds on their bodies? 

A They are covered .with boa1es -- they are covered with 

blood, sir, and I can't recognize then, but one of ey 

nephew ond one of oy fnther•in-lnw. 

Q Whnt is the name of your neighbor and the rume of 

your fn ther? 

A The nnne or ny father-in-lnw is Hilnrio Quin; and 

the nru:ie of ny nephew, sir, is Florencio Cudala. 

Q You saw those bodies there? 

A Yes, sir. 

Q On the noxt day? 

A Yes, sir. 

Q What did the Jo.pnnese accu9t you of? 

A They get ne as suspect of guerrilln, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: You nay cross exauine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Do you lmow for sure what 

brnnch of the arned forces the Japanese in tne lunber yard 

were? 

A It is o.rny, sir •. 

Q How do you know that? 

A Because they have a star in the cap, s1r; 

CAPTAIN SANDBERG: That is all. 
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REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Cnptnin Webster) Did they give you any trial 

of any kind? 

_No tJUes.tions, s1r. \ 

CAPTAlN VlEBPTER: That is all. 

· CWitness excused.) 
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CAPTAIN WEBSTER: Ricnrdo San Juan. 

RICARDO SAN JUAN 

called as o.
~ 

· w1 tness on behalf of the Prosecution, being 

·- firs~ duly sworn, was exanined and testified as follows 

through Interpreter La~engco, with Interpreter Dionisio 

acting a:s ''check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) What is your nane? 

A Ricardo San Juan. 

Q Your age? 

A 2~. 

Q Your nationality? 

A Filipino. 

Q Were you taken by the Japanese to the Dy-Pac Lw:lber 

Company in February? 

A Yes. 

Q Whnt tine were you taken there? 

A 11 o'clock at night. 

Q Who else was tnken with you? 

A Mo.Dy. 

Q How nany? 

· A We were 6? in all. 

Q Were any of those nenbers ot your fanily? 

A Only four. 

Q What relation were they to you? 

.___ -A The three were ny children• 

Q And the other? 

A My wife. 

Q How old were your children? 

•
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A · One five years, the other is three years, and the 

third is only tiv~e rio~ths. 

Q · Whnt did the Japanese do to you when you got to the 

lunber ya.rd? 

A They took us .there, and as we entered, as we were 

inside, we were lined up. 

Q· Were you t1ed? 

A Yes, sir. 

Q How nnny were tied with you? 

A All of us, 21 nen, _were tied together. 

Q What did they do · with you? 

A I was asked to kneel down. 

Q And then ,vhat happened? 

A I wns boloed. 

Q What with? 

INTERPRETER LAVENGCO: I beg your pardon? 

CAPTAIN WEBSTER: What \11th? 

INTERPRETER LAVENGCO: ~111 you read that, please? 

(Question read.) 

A . Bayonet. 

Q (By Captain V/ebster) Where were you bayoneted? 

A At the neck. 

Q vlhat happened after you were bayoneted? 

A I fell dm,m o,nd wns thrown flat on the ground. 

Q How long did you lie on the ground? 

A About ten ninutes. About ten ninutes. 

Q Did you see anyone else kil-led by the Japanese nt 

the lunber yard? 

A I saw ny wife. 
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Q How was she killed? 

A She w~s stabbed. 

Q Did you see any of yom- ·children killed? 
, ,

A Yes, sir. 
\ 

Q 'How were they killed? 

A My child whn was five nonths old wns tossed up and 

caught bJ a bayonet. 

Q Dia you see apy other persons killed besides those 

you have mentioned? 

A There ~e sol?le core. 

Q Will you please MDe the others you saw killed nt 

that time? 

A Fructuoso Viri; Faustino Fajardo; Doainador Antonio. 

Those only. 

Q HoVI long did you stny nt th& lunber ynrd? 

A Three nights, two days. 

Q Did you see nny bod.1es the following day in the yard 

of the lunber conpany? 

A Vlhen I crnwled I stepped on so ntmy dend bodies. 

Q About how nnny dead bodies did you see? 

A I could not nuober then. 

Q Do you lmow why the Japanese tried to kill you? 

A I know. They suspected us ns .nenbers of the guerrillas. 

Q Did they give you n trial .of any kind? 

A We were given o. cha.nee of fresh trinl, but the. 

captllin told us tho.t "the real judgoent nust cone fron 

above." 

Q Do you know of rmy II judgnent coning frot1 above"? 

A That was the only thing he could do. According to 
,. 
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. the co.pto.in, if his wish be followed, h~ would set us all 

free becnuse we hnd no friults; there was no basis. But 
' - . 

becaus.e there was an "order.. froc above" they had to follow. 

Q Did they suspect your wito and .three children as being 

guerrillas? 

A I do not know if they suspected tr/ children nnd r:ry 

wife as guerrilla cecbers, but when they arrested ce they 

o.r.rested also r:ry wite nnd cy children. 

CAPTAIN WEBSTER: Mark this for identification, 

please. 

(Photograph of witness was 
carked Prosecution Exhibit No. 
314 tor identification.) 

Q (By Captain Webster) I hand you whnt has been carked 

Prosecution's Exhibit 314 tor ident1tioat1on. Will you 

state who.t thnt is? 

A This is ay picture. 

Q Does thnt show the wound which was inflicted upon 

your neck by the Japanese? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, vre shall offer at this tice 

this Exhibit 314 in evidence. 

GENERJ.L REYNOIDS: There being no ob.jection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
314 tor identification 
was received in evidence.) 

~ 

CAPTAIN WEBSTER: You no.y cross exanine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Do you know whether the 

Japanese soldiers were nembers ot the arcy, the nnvy or· 
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the na~ines? · 

A Arny. 

Q 1~ how do you know ·that? 

A · . They were in khaki. 

Q And is thnt the only basis upon which you hnve come 

to the conclusion ~t they wer-e necbers or the.. nrny? 

A They haven star insignia on their pockets. 

Q On their pockets? 

A On their pockets. 

CAPTAIN SANDBERG: That's nll. 

CAPTAIN WEBSTER: That's all. 

(\71 tnes s excused.) 

CAPTAIN WEBSTER: Does the Concission ,vish to henr 

Qnother witnes~? 

GENERAL REYNOIDS: The C0 cnis s1 on will be in recess 

until 1:30 this nftern~ 

MAJOR KERR: Sir, it has just cone tony nttention 

that two witnesses wo hnd intonded to put on today decline 

to testify in open court because of the nature of their 

testinony. It relates to the rnping of wonen in the 

To.n0uan-Batnngns case. I, therefore, · nnke request thnt 

we have a closed session, nnd I would suggest thnt it be 

fron 1330 to 1345' this afterno.on. That would . afford aople 

opportunity for us to get in the testinony of those two 

wonen. 

GENERAL REYNOLDS: In viev1 of the statenent by the 

Prosec~tion, the Connission will open in closed session 

at 1:30 this afternoon, and continue for such brief period 

as it is necessary to conplete the testinony of the two 
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witnesses in question. 

MAJOR KERR: Thank ·you, sir. 

GENEJ:VJ. REYNOLDS: Tl:\_e Coro1ss1on is in recess. 

(Whereupon, at ll40 hours, 14 ~ovenber 1945, n recess 

was taken _until 1330 hours, 14 Novenber 194,.) 

• 
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GENERAL REYNOLDS: . The Commission is open in closed 

sessioQ. 

MAJOR KERRi S1~, all members or the Commission are 

present, the Accused-and his Defense Counsel are present. 

At this t1me ·we would like to put on the case of . the 

. 1 Tarwuan massacre in Batangas Province, which is Item No. 54 

in the Bill or Particulars'. The first two witnesses are 

te~tifying in closed session. 

The record, I am informed, does not show that this 

interpreter was sworn as a Tagalog interpreter, so at this 

time I would like to swear him. 

(Whereupon Interpreter Dionisio wns sworn.) 

CAPTAIN PACE: This testimony will also be offered 

in proof of Bill of Particular No. 1, the Batangas case. 

Mrs. Espiritu. 

FAUSTA N. ESPIRITU 

called as a witness on behalf ot the Prosocution, being £1rst 

duly sworn, was examined and testified as follows through 

Interpreter Rodas, with Interpreter Dionisio acting as 

"check" interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 
,. 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A (Through the interpreter) Fausta N. Espiritu. 

Q Where do you live? 

A Tanauan, Batangn~. 

Q What barrio? 

A Bongkalot, Tanauan, Batangas. 

Q What happened on the morning of February 28, 1945? 

., 
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A On the morning ·or February 28, 1945, tour Japanese 

came from the fields • . These fo~r Japanese arrested us 1n 

the . fields. ·Atter ·we· were arrested, my husband was hog-
-... 

· tied·. A~ter he had been tied, the Japanese ask~d where 

the other .people are, and my husband answered "There are 

no more, no mqre ·people"• · Because or the ..way he answered, 

because ot this answer of my husband, his tongue · was ·out 

orr. 
Q What did they do after they cut your husband's tongue 

off? 

A After his tongue · was cut otr, he was bayoneted. 

Q What did they do to you then? 

A After they have killed my husband, tbey got my 

child from_me, wrested my child from me, and placed the 

baby on the ground. 

Q What happened then? 

A After the child was placed on tho ground, I was 

assaulted by one by the Japanese. 

Q What kind or an assault was it? 

A Ue raped me. 

Q Did he have any weapon while he raped you?. 
A He had his bayonet pointed a t my breast; that is 

why I consented, even if I did not like to. 

Q How many men did the Japanese kill in the fields 

besides your husband? 

A Two more men besides my husband. 

Q Did you see them rape any other w·oman? 

A I saw one more. 

Q What was her name? 
)( 

• 
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A Damian.a. 

CAPTAIN. PACE: You may cross examine. 

CROSS EX'.AJIINATION 

Q (By Captain Sandberg) Did he hold the bayonet while 

he was -raping you? .. 
A · (Through the interpreter) Yes. 

Q During the entire time? 

A Yes, right on top of my breast, near my heart. 

Q Will you show us how he was holding the bayonet while 

he raped you?. . .. 
THE ·wITNF.sS: LJke this (demonstrating). 

Q (By Captain Sandberg) And whnt did he do with his 

other hand? 

A (Through the interpreter) He was holding my hand, 

pinning it down, and forcefully, with great strength. 

Q Did ho hold both your hands? 

A Yes. 

Q Did he lift your dress while he was raping you? 

A Yes, he lifted it. 
"" 

Q How'? 

A Up. 

Q I mean, did he use his hand? 

A Yes. 

C) We~l, did he use the hand with which he was holding 

the bayonet'?' 

A No, the other hand which did not hold the ~ayonet. 

Q Then he let go of your two hands, then? 

A He was holding my two hands tightly. 

Q Now, you say that he used that hand ·to . raise your 
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dress~ didn·1t ho then have to let ·go of your hands? 

A When- he lifted my dress , ·· he held my hand with t.he 
I ~. 

hand that held t}¥3 bayonet. 

· · Q S·o that he held the bayonet and both ot your hands 

and your dress at the same ·time? 

A Yes. -

Q Did he hold your hands behind y~ back? 

A No, he held my hand right here on my breast, because 

his bayonet is also in his hand. 

Q And with the same hand he 
. 

held the bayonet and two 

of your hands? 

A Yes. 

CAPTAIN SANDBERG: That is all. 

CAPTAIN PACE: Thank you very much, Mrs. Espiritu. 

(Witness excused) 

CAPTAIN PACE: Miss Burgos. 

CORAZON A. BURGOO 

called as a ~itness on behalf or the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified through Interpreter 

Rodas as follows, with Interpreter Dionisio acting as 

"check" interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Gtve your name, please. 

A Corazon A. Burgos. 

CAPTAIN PACE: Testify in Tagalog to the interpreter. 

Q ( By Captain Pace) Where do you live? 

THE WITNESS: I speak English. \ 
(The question was translated to the ~witness by the 

interpret,) , . 
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A (Thrcugh. t~ interpreter) I live in the town ot 

Tanelilil, 
'< 

Batangns. 

Q How old are you? 

·A , lam 17 years old. 

Q .How old were· you on February-: 10, 1945''7 

A 16 years. 

Q Will you tell what happened on the moming or February 

10, 1945'? 

A On the morning of February 10, 1945, eleven Japanese 

accompanied by_a · Japanese officer went up ~ur house. 
I 

Q What did thoy do in your house? 

A They knocked at our _door, and they forced us to open 

the_ door and they all went in. 

Q Did they take your mother and sister out ot the 

house? 

A No, they were taken to our yard. 

Q whnt happened to you after your mother and sister 

were taken to the yard? 

A Betore they took my sister and my mother into our 

yard, first they slapped am kicked my sick sister. 

Q What happened to you? 

A When they were already down, one officer was left 

inside the house. He began to slap me, and then pointed 

his bayonet on my stomach. 

Q What did he do then? 

- A After they have slapped me, I was raped. 

Q By the Japanese officer? 

A Yes. 

Q Now, 'did you see your mother and sister after that? 
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.. 
A · No more. 

Q _ Did you_see their bodies? 

.A After I ·· came· from the hideout, .from the dugout , .I 

saw their bones. 

Q What · had happened to them? 
~ 

A When I saw ·them, my mother had got a hole .in her 
skull, but my sister -- I don't know what happened to 

her, 

CAPTAIN PACE: You may cross examine. 

CAPTAIN SANDBERG:. . No questions. 

(Witness excused) 

CAPTAIN .PACE: That concludes tho women witnesses who 

were rnped, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will be in recess 

for a time sufficient to permit the public and press to 

re-enter the court room, and we will thereupon reopen in 

open session. 

(Whereupon at 134, the closed session was con­

cluded.) 

... . 
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(the . trial was resumed in open session at 1350. hours, 

following closed sesslon.) 

GENERAL REYNOLLS: . The Commission ~sin session. 

The Prosecution may pro~eed. 

CAPTAIN PACE: We will call" Justina Manlisik. 

JUSTINA MANLISIK 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, w~s examined and testified as follows through 

Interpreter Dionisio, with Interpreter Rodas acting as 

"check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) State your name. 

A Justina Manlisik. 

GENERAL REYNOLOO: Is this still Item No. 93? 

CAPTAIN PACE: 54, sir, and 1. 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Justine Manlisik. 

Q Where do you live? 

A I live in Tanauan, Batangas. 

Q Were you living in Tanauan, Batangas, on February 

10, 1945? 

A Yes, sir. 

Q . Were you living in Tanauan, Batangas, on February 

10th, 1945? 

A Yes, sir. 

Q On that morning at about 5 o'clock did the Japanese 

come to your house? 

A Yes, the Japanese come to our house about 5 o'clock 

in the morning. 
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I t 
Q Tell the _Comm1s,sion what happened. 

' 
A They bring with them a piece of rope to tie- the 

hands of my par~nt~; tie .the }:lands of allot us. When I 

see ·tlu!t ~he Ja panese are. going upstairs I w~nt down and .I 
. . 

-hid ins id~ the toilet. . Well, I am already hidden in the. 

·toilet and I saw my.· parents_~ere already tied, especially
• 

the small children, ·too. 

Q How many people were tied by the Japanese? 

A 34. 

Q Are they all in your family? 

A Yes, all our family. 

Q What did they do with the 34 members of your family? 

A They strike with their bayonets in their chest. -
Q Did they take them out of the house? 

A .Yes. 

Q When did you next see the members of your family'? 

A At about 4 o'clock I went out and I saw that my 

parents are already dead; all of the~ -are dead. 

Q All of them dead? 

i A Yes. 

Q What happened? How ha~ they peen killed? 

A They strike with their bayonets. 

Q All of your family had been bayoneted? -

A Yes. 

Q When you say all of your family, do you mean ' that 

all 34 of them died? 

A Yes, 19 chi1dren and ·15 older people. 

Q 19 children? 

A . Yes .• 
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Q W}lat were their ages? 

A Their ages, the youngest is 2 years, and the oldest 

is 10 years old. 

Q Wha-t else did you see? 

A One of my sisters is pregn~nt and they slashed her 

~tomach open and wh~n the baby come out they cut, its head 

off. (Weeping) 

CAPTAIN PACE: You may cross-examine. 

CROSS-EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Do I understand --

GENERAL REYNOLDS: Is cross-examination of this 

witness considered essential? 

CAPTAIN SANDBERG: We will waive the cross-examination. 

CAPTAIN PACE: Thank you very much. 

(Witness excused) 

JOAQUIN MENDOZA 

called as a witness on behalf o the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as follows through 

Interpreter Dionisio, with Interpreter Rodas acting as 

"check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Joaquin Mendoza. 

Q Where do you li~e? 

A In the Barrio of Bilogbilog, Tanauan, Batangas. 
~ 

Q Were you living there on the 21st of February, 1945? 

A · Yes, sir. 

Q What happened on that morning? 

A In the early ,part of the morning it was very dark; 

.. 
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suddenly there were Japane·se that came around. 

Q What did the Japanese do w1 th you? 

A All of us were arrested. 

Q How many of· you were arrested? 

A We were 38~ 

Q What did they do with you then? 

A They ordered us to carry the rice. 

Q They ordered you to carry the rice? 

A Yes, they ordered us to carry the rice. 

Q Where did you carry the rice to? 

A In the mountains, to Mt. Gonzali. 

Q After you had carried the rice to Mt. Gonzali what 

happened to you? 

A After reaching that mountain they took the -rice from 

us and placed it in their granary. 

Q What happened then? 

A They took us and we went back to where we came from. 

Q What happened to you? 

A lfter walking about two kilometers they told us to . 

rest for a while. 

Q What happened when you were resting? 

A We were sitting down resting there with three er 

four soldiers that surrounded us. 

Q What did they do to you? 

A One of them shouted and ordered and the very instant 

they killed almost all of us. 

Q How many people did they kill? 

· A 36. 36 were killed. 

Q How many survived? 
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A There were only six· of ~s left alive. 

Cl',PTAIN· PACE: You may inquire. 

CAPTAIN SANDBERG: No cross-examination. 

(Witness e~cused) 
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CAPTAIN PACE: Mr. Magnaye. 

ISIDORO MAGNAYE 

called as a witness on behalf or the ·Prosecution, being first 

duly sworn, -was examined and testified as follows through 

Interpreter Dionisio; with Inte~preter Rodas acting as 

"check" interpre~er: 

DIRECT "EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Isidoro Magnnye. 

Q Where do you live? 

A In Tanauan, Batnngas. 

Q What barrio? 

A In the Poblacion. 

Q Where did you 11Ye on the 21st of February, 1945? 

A In the barrio of Bilogbjlog, Tanauan, Batangns. 

Q Did you see the Japanese come on the 21st of February 

and take Joaquin Mendoza and 37 other men away from the 

town? 

A Yes, sir. 

Q Is he the man who just testified before you? 

A Yes, sir. He is Joaquin Mendoza. 

Q Will you tell what h~ppened on the following day, 

the 22nd of February-? 

A On that morning of February 22nd that guy Mendoza 

went to the town and told us that the Japanese were rounding 

the men. 

Q Did you see the Japanese come to the town on Feb-

ruary 22nd? 

A In that morning of February 22nd I can see by the 

2189 



far dist.ance the Japanese ordering the people, telling 

them sanething. 

Q What d!d the Japanese do in your barrio on the 

·22nd!Z 

INTERPRETER DIONISIO: Will you repeat, please, 

sir?. 

CAPTAIN PACE: What did the Japanese do in your 

barrio on the 22nd? 

A After the Japanese gave the order, suddenly two 

shots were fired and at the very instance the Japanese 

soldiers began raping -~· began doing havoc to the town. 

Q What did the Japanese do? 

A They began shooting people am burning hous es until 

they went to the house of Sixto Mercado. 

Q How many people were in the house of Sixto Mercado? 

A There were about 40 persons. Most or them are 

women. 

Q Did they kill those 40 persons? 

A Yes, sir. 

Q How? 

A The four Japanese, with ready bayonets, went around 

the hou.,se, two of them staying before the window and two 

went upstairs and began bayoneting the people inside the 

house. 

Q How many other people did they bayonet in the houses 

other than that of Sixto Mercado? 

A All the people inside the house of Mercado wePe 

bayoneted and killed and the houses burned afterwards. 

Q Did they kill any other people in other houses? 
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A They kill in the house of Mercado. They also kill 

peopl~ 1n the other houses. 

Q HOVI many? -. 

A I think there were around 15 ot them. 

CAPTAIN PACEs You may inquire. 

CROSS EXAMIN/\TION 

Q (By Captain· sandberg) Did you see them bayonet people 

in the house or Sixto Mercado? 

A Yes, sir. 

Q Were you in the house? 

A I wasn't ther e , but I can see by through a distance 

of 100 meters away in my hiding place what the Japanese 

were doing. 

Q You wero a hundred meters away. Wher e did :the 

bayoneting take place? 

INTERPRETER DIONISIO: Will you repeat that, 

please? 

CAPTAIN SANDBERG: Where in the house of Sixto 

Mercado did the bayoneting take place? 

A Inside the house of Sixto Mercado the people were 

bayoneted. 

Q (By Captain Sondber~) And did you see it through 
- 1 

the window? 

A The house was open. The windows were open, so I 

can see it. 

Q How many Japanese did you see? , 
A There were four Japanese soldiers that went to the 

house and killed people, but there were plenty of Japanese 

soldiers in that place. 

" 
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Q Were there any Filipinos with the Japanese? 

A There were none • 

Q. .Were there a~y llakapili operating that day? 

A The re .was none • 

Q . Did you gi~e as51stance to the guerrillas'l 

INTERPRE~ DIONISIO: · What is that? .. 

CAPTAIN SANDBERG: Did you give assistance to the· 

guerrillas? 

A Yes, sir. 

Q (By Captnin Sandberg) What guerrilla organization 

were you n member of? 

A I nm not an official member of any guerrilla. unit, 

but I go with them any time they want me to. 

Q And did this guerrilla organization have its head-

quarters in the town of Tanauan? 

INTERPRETER DI-ONISI01 Will you repeat that? 

CAPT/I.IN SANDBERG: Did this guerrilla organization 

have its headquarters in the town of Tanauan? 

A There is no headquarters in the town of Bata.ngas, 

but there is some there in the remote barrios because the 

Japanese are shooting the guerrillas ·. 

Q In what activities did you help the guerrillas? 

A There wns about four Japanese soldiers that were 

ambushed by guerrillas, of which I was one of them. 

Q You were one of tho four who ambushed the Japanes~ 

soldiers? 

A :Yes; sir. 

Q What method did you use to kill the Japanese sol-

diers? ' 
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CAPTAIN PACE": If it please the Commission, this 

. witness hasn't testi.fied that the Japanese i?ljured him 

and I don't see how his guerrilla ·activities could. bear 
-

on his testimony1 and certainly membership in the guerrillas 

doesn't go to your · credibility• . . . ·. 

CAPTAIN qANDBffiG: If' the Commission please, t~se 

questions are not directed to credibility. It is the 

position of the Defense that there was open warfare in 

Batangas and that these deaths occurred as the result or 

open combat operations. And that is the purpose ot these 

ques·t ions • 

GENERAL REYNOLDS: You may proceed. 

CAPTAIN SANDBERG: Will you read back the question? 

( Question read) · 

A Rifle • . 

o (By Captain Sandberg) Were all or the members of 

the guerrilla organization armed? 

A Most of them they have no weapons, but because there 

were only a few of us who have them. 

Q Did most of them carry bolos? 

A Yes, sir. 

Q Do you know whether any of the people who were killed 

in the house of Sixto Mercado were also guerrillas? 

A I know nothing, 

Q Do you know of your own knowledge that other Japanese 

soldiers than those four you mentioned were killed by the 

gu~rrilla _~rianization1 

·A The· only four I have said. 

Q Did you wear a uniform? 
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A I have none. 

Q Can you tell us what . the name or the guerrilla or-

ganization or which rou were a member _was? 

A ·1t is- known as the Markings organization. 

Q· And would you describe yourself as engaged in the 

war against the Japanese? 

INTERPRETER DIONISIO: Will you please, sir, · 

repeat the. last question? 

CAPTAIN ShNDBERG: Did you regard yourself as 

having been engaged in war against the Japanese? 

INTERPRETER DIONISIO: Repeat that again, please. 

CAPTAIN Sl.NDBERG: Did you regard yourself as 

having been engaged in war against the Japanese? 

A I cannot r0gard myself as a mcmbor, only I was one 

or them during this time. 

CAPTAIN SANDBERG: That's all. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Were some of the 55 people who 

wero killed women and children? 

INTERPRETER DIONISIO: What? 

CAPTAIN PACE: Were some or the 55 people who were 

killed women and children? 

A There were men, women and children, too. 

Q Were the women and children guerrillas? 

A No, sir. 

Q Did they give these men and women and children a 

trial before they bayoneted them to- death? 

A No, sir. 

CAPTAIN PACE: Thank you very much. 

"' ,, 
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CAPTAIN SANDBERG: 1Just one more question. 

GENERAL REYNOLDS: One more question for the Defense. 
~- · RECROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Do you know of any cases where 

children over the age of 10 carried hand grenades? 

A 

Q 

A 

. . 

I don't know nothing~ sir. 

Do you know or any cases where women were ·guerrillas? 

There were no one in our town. 

CAPTAIN SANDBERG: That's all. 

CAPTAIN PACE: Thank you. 

(Witness excused) 
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JUAN ZAMOSA 

·called as a witness on behalf of · the Prosecution, being 

first duly sworn through Interpreter Dionisio., was examined 
.. 

and ·testified through !nterpreter Dionisio as follows, with 

Interpreter Rqdas acting ·· as ."check" interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

- A (Through the Interpreter) Juan Zamosa. 

Q Where do you live? 

A . In the Barrio of Tunauan, in the Town of Taneuan. 
I 

Q Did you live there in Ta·nauan on February 10, 1945? 

A Ye~, sir. 

Q Tell what happened on the morni ng of February 10th. 

A In tpe morning of that day, there were two soldiers 

that came. After the t wo soldiers came to our house, they 

took me and brought me to the house of the mayor. 

Q How many people did they take? 

A There were many, around 50 persons. 

Q What happened then? 

A When we arrived there, we saw 50 other persons tied 

" together. 

o Where did you, go th~n? ., 
A We were all hog tied, and the men were separated 

from the women, who were placed under the house. 

Q Ware the women tied? 

A The women were tied, but the children were . not, 

and the men were also tied. 

Q What did they do with the men? 

A After they were tied they asked us if we were all 
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Filipinos. 

Q What did they do to you? 
~ ~ .. . 

A We answered that we were Filipinos • 

. . Q .·Whrit did .· the Japanese do to you? 

A After we· were questioned w~ were released one by 

.one, and ·we were bayoneted one ·by one. 

Q How many cen were bayoneted before your turn cnoe? 

A I think there were nround 25' who were nlrendy 

bayoneted. 

Q How did you escnpe? 

A When r.ry turn cane, ~h:i.ch was -- I an nunber 26 -- I 

ran ~way with the hope thllt I won't really be killed. 

Q How nnny raen uere in the group? 

A There were around 100, including nen and wooen. 

_Q How nnny oen? 

A There were around 50. 

Q Have you over seen any of tho.se nen alive since thnt 

dnte? 

A I saw no one survive, even until now I have seen no 

one. 

Q Whnt did you see, if anything, h!lppen to the wonen? 

A I saw~ pregnant wonnn who wns assaulted by a 

Japanese officer, and· I snw also the child inside thnt 

cru:ie out of ·the stoonch and was thrown away. 

Q What nade the child cone out of the wooan I s stooach? 
~ 

A Perhaps it was due to the slashing of her stoooch. 

Q Who slashed her stooach? 

A A Japanese officer, if I am not nistaken. 

Q Vfuat did he slash it with? 

.. 
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· A A s)'{ord • 

Q Ha.ve you GVer seen any of those wonen or children 

alive since that date? 
~. 

A ! _have seen no one survive, even until now~ 

.Q .These Jnpanese that you have spoken of, are they 

soidiers or · sailors? .. 

A Inn not quite sure, sir, whether they are cambers 

of the navy or aroy, but \Vhnt I know they are· soldiers. 

CAPTAIN PACE: You cay cross exacj.ne. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandborg) Did you give any nss1stance 

to the guerrillns? 

A I did not give any. 

CAPTAIN SMl)BERG: That is nll. 

CAPTAIN PACE: Thank you. 

(Viitness excused.), 
JOSE M. CORONA 

called as n witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, wns exnnined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Cnptnin Pace) What- is your nane, please? 

A My nacc is Jose M. Corona. 

Q Where do you live? 

A Tnnnuan, Batnngas. 

Q What is your position there? 

A My position now is cnyor of Tanl:\,uan, Bntnngas. 

Q. How long have you been ne.yor of Tanauan? 

A Since April 10, 194$. 

Q What is your occupation'l 
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• 

A Now I ac, nayor nnd a business man at the same time. 

Q Now, as cayor ot Tanauan, Ba~angas, di~ you receive 

an order from the Governor ot Batangas Province to inv~s- . 

tigate ~d report the nw;iber or persons killed by- the 
J 

JapSZ).ese ~d the nunber of houses burned by the Japanese 

in yo\U" rrunicipality? 

A Yes, sir, soon after the reorganization of our 

nunicipnlity I received such l1n order tron the governr.ient. 

Q Arter receiving that order did you conduct an 

investigation? 

A Yes, through the police departnent and the barrio 

lieutenants. 

Q Did you coapile the inforcntion which was requested 

by the Governor ot Bntangns? 

A Yes, sir, I did. 

CAPTAIN PACE: We would like to hnve this book nnrked 

as the next exhibit. 

{A book or ledger was narked 
Prosecution Exhibit No. 
31; for identification.) 

Q (By Captain Pace) Co.n you tell me what Prosecution's 

Exhibit 31; is? 

A That is the book where we keep tbe records of all 
' the nenbers rinssacred by the Japanese and the houses 

burned. 

Q · Is thUJ roi official record of the nunicipality of 

Tanauan, Bator~gns? 

A Yes. 

Q Are you responsible for the custody and keeping of 

this record? 
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A Yes, directiy responsible~ 

Q How nnny naoes appear in this record? 

A The nunber of persons onss~cred by the Japanese is 

826. 

Q How riany houses blrned? 

A 1602. 

·cAPTAIN PACE: If the · Coru:iiss1on please, at this ti?!le 

I offer Exhibit 315 into evidence. It is the otfic1al 

record, and, therefore, I request pernission to reproduce 

and withdraw the original record and substitute in the 

record a duplication of whnt is in that. 

GENERAL REYNOLDS: In view of the size of this docu­

aont the Coanission feels that the Prosecution should 

prepare the extrnct nnd subnit the extract itself as an 

exhibit. 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. That does nean tho record 

is received in eviaence, but you would desire nn extract 

prepared as we hnve in the case of other records of that 

sort? 

GENERAL REYNOLDS: That is correct. 

CAPTAIN SANDBERG: May we see it, sir, before there 

is n ruling rmdo on it? 

GENERAL REYNOLDS: You nay. It is the intention 

of the Connission to state that no ruling would be 

announced until we receive the extract. 

CAPTAIN PACE: Yes. 

CAPTAIN SANDBERG: In that event we will wait until 

the extract is prepared. 

Q (By Captain Pace) When did these deaths occur which 
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you hnve ~isted in your record? 

A Well, a fen of theo, those .who were killed by the 
'· 

J~penese occurred sometine before · February ~0th, 1945. 

Sona or · then··occurred nfter F'ebruary 10th, 1945, but 

oost of then were nassacred ·on February 10th, 1945. 

CAPTAIN PACE: You MY cross'exaoine~ 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Snndberg) How long have you lived 1n 

Tannuan? 

A I beg your pnrdon? 

Q How long have you lived in Tanauan, Bo.tangas? 

A Since ny birth. 

Q Do you consider yourself well acquainted with public 

affnirs in that ci~y? 

A Yes, sir, I do. 

Q We hnve hnd evidence this corning - this nfternoon, 

rnther - of a case in which nenbers of the Markings guer­

rillas ll.Dbushed four Jnponese soldiers. Are you fllDiliar 

with thnt incident? 

A No, sir. 

Q Do you, as a nnn fllDiliar with the affairs of 

Tannunn, lmow about the activities of the Mnrkings guer­

rillas in and around Tonnuan? 

A I have often heard of guerrillas, but I don't know 

if they are Mnrkings guerrillas or not. 

Q Were you yourself a guerrilla? 

A No, sir, I was not. 

Q Did you ever give any assistance to the guerrillas? 

A I beg your pardon? 
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Q Did you ever give assistance to any guerrillas? 

A -In sone cases; at· thnt time I was keeping a radio 

withe short wave, and I was giving infornation to guer­

rillas, so:ce info.rnation with regard to the developoent 

· of work in sone arens of- the Pncific. 

Q Now, did .you, ns n nan fan111ar with public affairs 

in Tnnauan, ever hear of en incident in which a Japanese 

ncdico.l officer ' wris anbushed by guerrillas and his head cut 

off? 

A In Tannuan? 

Q Yes.-

A No, I did not henr anything about thnt, sir. 

Q Wns Tnno.uan subjected to an artillery barrage? 

A When? 

Q Before the arrivnl of the Anerican forces? 

A I did not lmow, becnuse we were no longer in Tru'llluan 

after the nnsscre of February 10th. 

Q When did you lc~ve Tnnf.\ue..n? 

A On February 9th, a. day before the nassncro. 

Q Did you get advnnce inforootion that the Jnpanese 

were coning to the town? 

A No, sir, I did not. Otherwise I would have tnkcn 

ny fanily, but ny wife wo.s o.lso rmssacred by the Japl?nese, 

and also ny 15 year old boy. 

CAPTAIN SANDBERG: Thnt is all. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By CaptB.in Pace) When were those houses burned? 

A· Wnen vre were in the barrio that dey already, that 
.. 

wo.s on February 10th. After tho.t tine we see in the barrio 
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the burning ot our houses in the town~ 

Q What day was that? 

A After February 10th. 

Q Do .you reneober the date? 

A I don't reoeober the date, but on several occnsions 

we see houses burning in the town, nnd in sooe plnces in. 

the barrio we .see the big fires. 

CAPTAIN PACE: That is nll, thank you very ouch. 

{Witness excused) 

GENERAL REYNOLDS: The · Conoission will be in recess 

for approxioately ten minutes. 

(Short recess.) 
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GENERAL -REYNOLDS: The ·coDDDission 1s 1n session. You 

may proceed. 

CAPTAIN PACE: That completes the evidence on Case No. 

54, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir," I should like to complete 

Paragraph 93, ~hich was interrupted this morning. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

RICARDO TRINIDAD 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q · (By Captain Webster) Please state your name. 

A Ricardo Trinidad, sir. 

Q Your age? 

A Twenty-three. 

Q Your nationality? 

A Filipino. 

Q Were you among those who were taken by the Japanese 

about the 3rd of February of this year? 

A Yes, sir. 

Q Where were you when you were taken? 
. o,. 

A I was sleeping at home. 

Q Who was taken with you? 

A My nephew, Florencio Cudala, and my uncle, Faustino 

Reyes. 

Q And did the Japanese take you to the Reyes Elementary 

School? 

A Yes, sir. 

Q How long did they keep you there? 
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A They keep us_until "the night or until Saturday, 

the 4th -- no, the 3rd, sir. 
~. 

Q February? -

A We were taken tran our house February 3rd, two o'clock 

midnight. · 

Q -Vlhere did the Japanese take you from that place? · 

A About four o'clock in the afternoon we were taken to 

Barcelona Building, just opposite the Dy-Pac Lumber Company. 

Q Will you talk to the Commission, and a little louder, 

please? How long did they keep you at that building? 

A We were kept there about two. hours. 

Q And where did the Japanese then take you? 

A Arter that place we were taken to the Dy-Pac Lumber. 

Q Will you describe. in your own words what the Japanese 

did to you at the Dy-Pac Lumber Company? 

A I was the sixth from the line when the Japanese took 

me away from my companions. The first was Dominador Antonio 

and one of our neighbors, Maximino, which I don't lmow the 

last name, and my nephew, Rudolph Antonio, and Mauro 

Salvacion. I was the sixth from the line. When they have 

killed the five I was taken away from my companions, five 

meters away from them. Then one officer -- one officer 

bring me near the tall grasses, and one Japanese soldier 

was right behind my back. The Japanese right at my back 

stabbed with the bayonet. Then I fell down. To make sure 

that I was dead they strike me again. They strike me in 

my right arm. Thinking that I was dead the Japanese went 

away and go back to where they left my companions. 

Well, I thought that they were far away fran me. I 
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began to creep away from the place and go about ten meters 
/

away where I was· -- where I lay down. 

Q Just a moment, please. Were there 21 of you, or about 

20, in the line? 

A About 21 men in the line. 

Q And you, were the sixth one taken? 

A Yes, sir. 

Q Were the 21 tied together? 

A Yes, sir. 

Q How many times were you struck with a bayonet? 

A I was s'truck two times: one which passed from my back 

night out through my chest, and the other one entered my 

right arm. 

Q Did you see the Japanese kill anyone else at that time? 

A I don't see any Japanese kill any of my companions at 

that time because it was so dark in the lumber yard. 

Q Did you hear any people scream~~groaning in the 

lumber yard at that time? 

A We heard some women scream, and my nephew scream. 

Q How long did you ~tay in the lumber yard after they 

bayoneted you? 

A I stayed there until the next day. 

Q What did you see 1n the lumber yard the next day? 

A I didn't see anything, but I heard some of the Japan-

ese going in the lumber yard with some of the Filipino 

civilians, which I heard them scream when they are being 

shot. 

Q Were those Filipinos being taken there by Japanese? 

A Yes, sir. 
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Q . Can you state -whether the Japanese that took you 

~here were in the Army or Navy? 

A They were in the Army, '· sir.- · 

CAPTAIN WQSTER: You may cross examine. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will interrupt arid 

ask t?e w1tness ,if he will show his WO\ll'ldl. 

(The witness removed his shirt and displayed wounds 

on his back, chest, and upper right arm.) 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Did any of the Japanese have 

sabers? ... 
A They don't have, sir. 

Q None? 

A None. 

Q Did any or them wear Sam Browne belts, that is, a 

belt that comes down across the chest? 

A One did wear such a belt. 

Q One did wear such a belt? 

A Yes. 

Q And did you notice an anchor on his cap? 

A No, sir. 

CAPTAIN SANDBERG: That's all. 

CAPTAIN WEBSTER: That I s all. 

(Witness excused.) 
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BEATO VI T/.N 

called as a witness ·on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testi~ied as follows: 

DIRECT EXJ\MIN!.TION 

.,., Q (By Captain ~ebster) Pleas.a state your name • 

A Bea to Vi tan. 

Q Your age? 

f, 41 .years. 

Q Your nationality? 

A Filipino. 

Q Did you go to the Dy-Pac Lumber Company shortly after 

February 3 of this year? 

A Yes, sir. 

Q Do you know the date that you went there? 

A Yes, sir; February 5. 

Q What did you see when you went to the Lumber Company? 

A When I entered the D~_1 Lumber Company I saw many 

dead bodies lying on the ground, and on my way out that 

leads to the railroad station I found four bodies lying in 

the bushes. 

Q About how many bodies did you see there? 

!. I didn't know just exactly, but according to my 

calculation there were 30 of them lying dead on the ground 

and 5 of them in the bushes. 

Q Did you recognize any of those bodies? 

A Yes, sir, I could recognize some of them, but some 

of them I couldn't recognize. 

Q Can you give the names of those you did recognize? 

A I beg pardon? 
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(Question read) 

A _They are Danil,o Fa.jardo, Faustino _Fajardo, Venancio 

Pamintin, Fructuoso Viri, Maximo Mani ti· ~- that is all I 

can recognize. 

·Q Were those bodies; bodies of civilians? 

A Yes, _sir, they ,re civilian~. · 

Q How many of them were men? 

A Well, according to my calculation there are about 

10 men. 

Q How many women? 

A About 10 of them. 

Q About how many children? 

A About 15. 

C/.PT/;IN WEBSTER: · You may cross-examine. 

ClPTtIN SlNDBERG: No questions. 

(Witness excused) 

C/PT/.IN WEBSTER: Sir, that completes the evidence 

on the Dy-Pac Lumber Company. 

CtPTAIN C~LYER: If the Commission please, the next 

matter to be presented is tho continuation of the testimony 

with reference to Fort Santiago, begun last week under 

Bill of Particular Item No. 52, and now being continued 

including Item No. 68. 

Mrs. Ramirez. 

Pf.Z B. R/MIREZ 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXf.MIN/TION 

Q (By Captain Calyer) s ·tate your name, please. 
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A Paz B. Ramirez. 

Q Where do you live? 

A I live in Santa Mesa. 

Q . What was your husban~' s name? 

· A Alfredo Ramirez. · 

Q Was ~e confined, by the Japane~e in Fort Santiago? 

A Yes, sir. 

Q When? · 
. 

A That was October 6. 

Q or what year? 

A 1944. 

Q Had he been confined there previously? 

J. Yes, sir. 

Q In other words, this was the s econd time that he 

was there? 

A I am telling of the s econd time. 

Q What happened to him on this second occasion that 

he was in Fort Santiago? 

'1 Les.t October 6 my husband was sent to Fort Santiago; 

we were both prisoners. Last October 6 my husband, in the 

morning, my husband was sent to Fort Santiago as a prisoner. 

Q Did you ever see him again after he was taken to 

Fort Santiago on October 6? 

1. No, sir. 

Q Did you see his body? 

A Yes, sir. 

Q I When? 

--A That was November 27th. 

Q Where did you see it? 
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A A man came to Jjle and told me ·that my husband was 

k!lled. 

Q Did he say where he had. been killed? . . ' 

A Yes, sir. 

Q Where? 

A He said that he was kilied in Fort S&ntiago and 
~ 

brought him to the San Lazaro Hospital to reglster hir:i . 

Q Wh~re did you see the body? 

A T~e next morning I saw the body in the Luzon l4uneral 

Parlor; I went out to find out if he i s the one. 

Q Were you able to recognize the . body? 

A 8. :r.re, it is my husband. I can recogni ze it right 

away. 

Q Will you describe the condition of the body when 

you saw it? 

A Yes, sir, I found out that they burned the eyes. 

Q 11.'2,re there other marks on the body? 

A C~e of the eyes was broken and it was different than 

the o·;;her one; one of his eyebrows was burned and they 

burr~ed r,nother part of the head and also the other side and 

beat :i·:n; ·also in his face and also in his neck. I did not 

see the tody any more after .that. 

r,APTAIN CALYER: That is all. You ~ay examine. 

THE WITNESS: I could not stand ~o se~ it. He was 

burnee ·0~~ them. They burned him and beat h i m (weeping). 

CAPTAIN SANDBERG: No cross examinatio~. 

( 7itness excused) 

SISTER MARY TRINITA 

called as a witness on behalf of the Prosecution~ being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

2211 
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DIRECT EXAMINATION r 
Q (By Captain Calyer) Will .you state your name, 

please? 

A ' Sister. Mary Trinita : 

And where do you re~ide, Sister? 

A Espana Extension-and Sixth Street, Quezon City. 

Q Of what order d_o you belong? 

A Mary Knoll; Foreign Mission Sisters of St.• Pomini c!-
A • 

~ . :. 

Q Were you confined by the Japanese at Fort Santiag~? 

A I was from April 11th, 1944 to December 1st, 1944. 

Q During that period were you confined at several 

different places in Fort Santiago? 

A Do you mean different cells?
i 

, 

Q Yes. 

A Yes, I was. 

Q 
/ 
During the period beginning in October of 1944, 

where were you confined? 

r In October of 1944, the begipning of October, I was 

in Cell No. 14. 

Q /md after that ? 

A The first week of November I was transferred to 
• 

Cell No. 16. 

Q Was that in the same building as the cell that you 

had been in before? 

A Yes, it was in the same row of cells. 

Q I w-111 show you a diagram previously marked Pro::;ec'4.-

tion's Exhibit 208 and ask you to point out on that diagram 
I 

the building in which you were confined. 

A (Indicating) • 



CAPTAIN C/1LYER: The witness is imicating Buildinc 

No. 12. 

The Commission may recall this diagram. 

Q (~y Captain Calyer) Now, will you explain, Sister; 

the type of cell in which you were. confi ned? 

A ·; You mean tne last cell? 

Q Yes. 

A The last cell was one of the small cells. It 

measured about 6 feet by 15 or 16 feet deep. There was a 

door and a small window through which food was passed. 

Q How many people were confined in that cell? 

A The largest number was 14. At other times there 

were less, but there were 14. 

Q Now, during the period from October on, in Cell 14 

and Cell 16, will you describe the sanitary faciliti es 

available? 

A In Cell No. 14 we had a water faucet that was below 

the floor level and on the other side of the cell was a 

latrine. In Cell 16 we had the same accommodations, that 

is in 16, we did not get water during the day. They said 

it was on account of it being at the end of the line and 

the pressure was low. We only got water in the evening 

after we were _supposed to be in bed. 

Q What time were you supposed to be in bed? 

. A 7 P.M. 

Q Were you able to get water then in the evening? 

A Sometimes the guards would permit us to stay up later; 

others would not. 

Q When they would not did you get any water? 

> 
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A No, we did not. We did without it. 

Q With reference to the latrine that you mentioned, 

will you describe that, please? 

Well, it was_·a _native Japanese latrine sunk into the_ 

floor. It was supposed to be emptied attar each meal, 
.... 

three t!mea a day, but towards the end there were two or 

three days that elapsed before it was emptied. 

Q Now, w111 you describe the people who guarded· those 

cells? 

A Well, they changed. When I first went to Fort 

Santiago we had, I believe, regular army men. They worked 

in groups, I think of four, and they took turns at one hour 

at a time guarding the cells. 

Q Were there also Military Policemen there? 

A One Military Policeman was in charge or what they 

called the offi~e. 

Q And during the latter part of your time there what 

was the circumstances or what were the circumstances there? 

A Then the guards, those guards, those particular 

guards and regular men from the Military Police guarded the 

sections. tfter that another group of soldiers came in. 

Q When you r, ~y "soldiers" do you mean men from the 

army? 

A I mean men from the army, yes; as far as I could 

determine they were from the army. 

Q How could you tell they were army men? 

1, Welt', the army men, as I distinguished them from 

the Military Police, wore the regular army uniform with the 

brown cloth legging. The military police, I think, in all 
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cases wore leather puttees or leather boots and each or the 

. Military Policemen carried his own revolver. The .other 

men, ther~ was one gun or revolver to each group and as they 

changed each hour t _hey ·would pass the revolver over to the 

next one relieving him. .. 
Q How were those men whom you have described as army 

men 
. 

dressed when they came to Fort Santiago? 

A Well, they were in what I recall to be the army 

uniform. Towards the end we could see them co~ing in with 

packs on their backs, regular soldiers, tin hats and rolls 

and rifles with fixed bayonets. 

Q Do yo_u know the names of any of the Japanese who were 

at Fort Santiago while you were con!inod there? 

A Do you mean the guards or the Military Police? 

Q Either. 

P. Well, we knew the name of some of the guards, yes. 

Q Who were they? 

A Wada; in fact, there were two by the name of t 7ada, 

Big Wada and Little Wada they were called. 

Q Any others whose names you knew? 

A Nishiwaki. 

Q . How about the Military Police? 

A Well, my investigator was named Mori. He had as an 

interpreter a man by the name of Kim. The man in charge 

of the Espionage Section to which I w~s committed was 

named Nomiki. 

Slster~ will you describe the food that yo~ were 

given wh1·1e_you were there? 

A You mean from October -on? 
., 
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Q Yes, please. 

A Well, beginning the last three months the condftions 

. changed to the worse. Previous to that we had three meals 

a day. When I say "meals" I mean rice with a little 

vegetable. Aft0r that we came down to two meals a day a~d 
. 

finally. to camotes twice a day. 

Q Did you always. get two meals a day during that period? 

A No, we didn't. ?~hen we had the two meals a day the 

first was served between 9 and 10 and the second between 4 

and 5. If the air raid signal sounded before the first meal 

we only got one that day. 

Q Now, during the period you were in Fort Santiago, this 

latter period in October of 1944, did you ever see men 

brought into Fort Santiago who showed evidence of having 

been beaten? 

A I saw them being beaten. In addition to s ee ing men 

who had been beaten outside I saw them. 

Q Now, will you describe the beatings which you 

actually observed? 

~ Right outside the cell there is an open court and the 

men would be brought in there and beaten with any kind of a 

stick Qr a bar that seemed to be available. 

Q Were they tied at that time? 

A · Usually their hands were tied behind their backs. 
-

Sometimes they were beaten so they couldn't .stand and had to 

be dragged back to the cells. 

Q . At· the tlme that you .observed those beatings did you 

see any others being mistreated? 

A I saw them also administering the water treatment to 
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They 

rubber hose, 

put over their tace and the7i-

When 

tied 

During . that · 

two other . men right .outsi4e TJtY cell. 

_Q How, was that pertormed? 

A The me~• s hands w~re tied be·hind tbiir backs: 

were_ stretched on the noor and .water ti-oJIJ a 
. . 

/ about an inch in diameter, was 

·were supposed to ·eonsume as much water as possible. 
.. .. .. .· . . 

Q This • .ou.ld oontinue tor some time, would it? 

A this would continue or about two minutes when the 

pr1!1oner would be again ctuestioned. It the answer was not 

to the likirg of the investigators, the t~eatment would be 

resumed and this lasted, I would . say, tor about~, or 20 

minutes in each case. 

Q How many times did you see that done? 

A Twice. ' 

Q Did you see evidence of any other '· sort or mistreatment? 

Well, I also saw a man tied in the corridor, tied by 

the wrists .to a grill, as if in the sign ot th~ cross. 

we woke up in the morning he was tied there; ·he was 

there all day. He was tied there when we went to sleep at 

n:tght but · in the morning -he had disappeared. 

time he had no food or water. 

·Q __Did_. Y.:91!. ! Ve.!:__!!!, any. Japanese administering jujitsu- - ... __ -~ 
treatment? 

. ' 
A Yes, I did, to some Chi~ese prisoners. 

~ ·What treatment had they been g~ven prior to that ? 

Beatings with bars or wooden-~ w~ call them tour by 

· tours or ?O by twos. Then after that they would b e just 

tossed in the .air and thrown to the ground.
' ,.... 

·, What ·would happen to them after that treatment was 
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completed? 

A - Then the Filipino orderlies usually would be asked 

to take them back to their cells. 
. 

Q Was there also an occasion on :Wbich you saw a group 

of men brought into the corridor in tront or your cell? .... 
A Yes, there was. 

Q What happened to that group? 

fl That gr_oup was kept in the corridor tor two days 

without any sanitary conveniences at all. 

Q Were they given food during that period? 

A No, they were not. 

Q Tha·t occurred immediately in tront or your cell, is 

that right? 

A That is right. 

~- Q Now, Sister, will you te11 ·us how much weight you 

lost while you were at Fort Santiago? 

A Between 50 and 60 pounds. 

CAPTAIN CALYER: Thank you, Sister. You may cross­

examine. 

CROSS-EXl-.MINlTION 

Q (By C?ptain Sandberg) What was thq charge against 

y_o~, Sister? 
\ 

A The charges against me were espionage, guerrilla 

activities, and keeping up the spirit of the Filipinos. 

Q And which, if any, of these charges were you guiltf 

or? 

A I denied the first two. 

Q You admitted the third? 

A I said nothing. 
.. 
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Q You say you deni~d the first two? You admitted the 

third? 

A I sajd nothing. 
~ ~ 

Q 
.You say you d~nied the · iirat two. ·l(y questton was, 

were ·you guilty? -
A I was not gbilty~ 

Q Will you .tell us tho circumstances o~ your release 

from Fort Santiago? 

A Well, they just opened the door and told me to come 

w1 th them. That was on December 21st and they took me to 

Cortabitarte • . I thought then I was going to be roleased. 

Instead of that, they put me into a cell where there were 

already tour or five women and there was a~other woman 
I 

companion with me and 13 boys all put in the same cell at 

Cortabitarte. 

Q When were you finally released from the prison? 

A December 31st, 1944. 

Q Do you know why you were released? 

A I do not, except that I was innocent or any charges. 

ClPTlIN SlNDBERG: That is all. 

REDIRECT EXJ\MIN~TION 

Q (By Captain· Caly:er) While.. you we1'e at Fort Santiag~ 

or at any other time were you given a tri°al? 

A No,' not like this. I lfBS si~ply investigated and 

they didn't think I was telling the tr~th so thoy told me to 

-g-e -ba-ck to the .cell and s.i't. Th~ persons to who~ I had or 

rather the persons whom I had been working with would tell 

what I was ~oing. They evidently could find no sUch person. 

Q Did you have a conversation with any. Japanese with 
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reference to a trial? · 

A . Yes, I asked one or the investigator, toward the end, 

that was about the beginning ot December, why I was being 

kept there. I asked if' th_ey ~ould kiQdly notitf Nomiki to 

have my case reopene• so 1·could find out why they were .. 
- holding me ther.,e. He said that I 1r0uld be given an opportuni~y 

in three days to do so. Nothing happened until_I was taken 

out on. the 21st of December, taken to Cortabitarte, and 

on the 3ist or December, I was released by Nomik~ without 

any further questioning. 

CAPT/,IN Cl.LYER: That is all. You may examine. 

CAPTAIN SfiNDBERG: No turther questions. 

CtPTAIN CAtYER: Thank you, Sister, that is all. 

(Witness oxcuaed) 
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CAPTAIN CALYER: Mr. Ko King Hun. 

KO KING HUN 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 
. . 

dUly sworn, was examined and test1t1ed es ·rollows through 

Interpreter Uyi 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) What is your name? 

A Ko King Hun. 

Q Where do you live? 

A 407 Rizal Avenue. 

Q How old are you? 

A 34. 

Q Wero you confined by the Japanese in Fort Santiago? 

h Yes. 

Q When'? 

A From August 24, 1943 to December, 1944. 

Q During the period beginni~ in October, 1944 did you 

witness any tortures in Fort Santiago1 

A Yes, 

Q Will you describe what you snw? 

A Previous to October, 1944 the atrocities committed 

in Fort Santiago w&re t errible, but after October 1944 they 

were worse. 

Q Will you explain what you saw? 

A I was a faculty member of_the Chiang Kai-shek School 

and I was also an editor of the Chiang Kni-shek Press, So 

what I say now is the truth and I am going to proceed. 

Q \~'111 you tell us, please, what you saw at Fort 

Santiago? 
.. 
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. A On October 6, 1944 a Chinese ·by the naoe or Lim 

Chiu Pho was taken ·into ·fort Santia_go and placed inside 

· a ; big tank'. On the walls of these tanks were nails and 

this fellow 11as put inside covered up. Because or the 

hard situation inside _the tank· the victim moved about and 

he was hurt by the nails or the wa!l sticking oµt inside... 
the tank. 

Three days. afterwards this victim died'. 

-Also a Filipino was taken to Fort Santiago and he 
' was placed on two tables put together lengthwise. On the 

four corners of this space were set up four poles and the 

legs of his victim were tied and also his hands were 

tied on the other end and two little posts set up from 

the location where the head was placed which thrust under 
. ~ 

the chin, and as the man was placed on these two tables 

the two tables were sprung aside in order to cause pain 

to the victim. 

Q Did you ever see any Americans tortured at Fort 

Santiago'? 

A Yes. 

Q Will you explain that? 

A Towards the end of October three American pilots 

were taken to .Fort Santiago. When these three pilots were 

taken in they we~e safe and sound. One was enclosed in 

No. 12 room and the other two were enclosed in No. 1, 

room. 

Q What was done to them? 

A One of them was brought out for inter rogation and 

after he was interrogated he wa~ .brought in again. · He 
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had no more clothes on except his und·erclothes and his head
• 

was _covered .with a bandage. His body was bruised by burns. 

What kind of burns were the~ 

A I can't exactly tell how be ~as burne~, but r heard 

-- from a Formosan .in Fort Santiago that. the victim was burned 
..... 

by the use of gasoline. 

Q What else did you see " 

A Another victim was also tortured. By what means 

I. can't tell, but I saw his body black and couldn't move 

as he lay on the floor. 

Q Did you ever see any persons hanged in Fort Santiago? 

A I ~aven't seen. 

Q Did you ever see any people whose hands we re tied 

and whose bodies were then strung up by the hams? 

A No. 

Q Did you ever see a Chinese hanged by the fe0t? 

A Yes. 

Q What happened to him? 

A This Chinese had his hands and fe et tied and with 

a piece of strong wire it was stuck into the anus of the 

body. 

Q • What happened to the Chinaman? 

A This man died. 

Q How did you happen to see all of these things? 

A Bacause I was an orderly in that place. I had to 

sweep the floor, the yard, and sweep around the place. 

had to bring food to the prisoners and I had to clean the 
--- r 

place after the prisoners had bee.n tortured. 

Did you ever see any other types of torture ·being 
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inflicted at Fort Santiago after October 9, 1944? 

A I saw 11 persons were brought out and executed. -

Q How was that done? 

A~ As to how t~ey were killed I -can't tell, but I 

snw them brought out with their hands tied at the -back. -
.... 

Q flnd d~d you later see their dead bodies? 

A No, I didn't see. 

Q Did you ever see any people burned? 

II. No, 

Q Did you ever see people who were made to stand with 

candles under them? 

A Yes. 

Q Will you describe that? 

A I saw two persons, a Filipino and n Chinese, tied 

on a staircase, their legs on one end and their hands on 

the other end, and as they lay there on the staircase they 

were burned with candles under their lmee, the joint of 

their leg. 

Q Did you ever see any other forms of torture inflicted 

upon people at Fort Santiago by the Japanese? 

A I also saw 575 persons killed in the fourth house 

in Fort _Sa~tingo. 

Q When was that1 

A That was within the month of December. 

Q 1944? 

i~ 1944. 

Q Will you explain what happened on that instance? 

A Since I was the orderly there I had to bring the 
...' food to all these prisoners, but on -that morning as I was 

.. 
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' to these prisqne!s the Japan~se ~orbadebringing the food 

me to go ·· forward. 

Q l\nd _wha·t did you do? 

A Then I returned. 

Q What did you do with the food that you were carrying? 
. -

A I don't kn6w wh~t hap~ned to the food, but th~ next 

morning I saw six trucks standing outside. 

Q outside of where? 

A ·In f'rmt of House No. 4 in the street. 

Q And what happened? 

A I saw to~ bodies placed on these trucks and banana 

leaves we-e used to cover up these bodies together with 

some canvas . cloths. At noontime I was ' about to bring 

food again to these prisoners but I was told not to go. 
' From that time I suspected that someth1ng must have hap-

pened. 

Then I asked the Formosan there what happened to 

these men and he told me that they were dead. There 

were about 700 of them. 

The next day I went into House No. 2. I recognized 

some persons from House No. 4 present in House No. 2. I 

asked them, when were they moved · to House No. 2, a~ they 
. 

answered 
/ 

"last night". I asked them "How many of you were 

transferred to House :id. 2? 11 The answer: "12 5'. All the 

rest were .in House No. 4 11 • Then I concluded ·that since 

there was nobody any more present in ~ouse _No. 4 that there 

must · have 7,IciIIed, because out of the·--9O0 -only -12-5- -

left • ... 

Did you see those bodies taken . awayf i _n trucks? 



A Yes. 

Q How many truckloads? 

A Six of them. 

Q Were those trucks filied? 

A All filled. 

Q Do you know where they were taken? 

A I don't know. 

Q When were you released from Fort Santiago? 

A 6th of December, 1944. 

Q Will you describe the circumstances of your r elease ? 

A On that day at 2:00 o'clock a Japanese military police 

called me nm told me that I was to be interrogated again. 

They told me to tell the truth and if I had any complaints, 

to ask. 

I told them that nll thnt I shall hnve said is the 

truth and whnt I ask only is to be released. They answered 

that I could not be relensed. And aside from my petition 

to be released they asked me if I had any other petition 

to ask of them. I asked them that if I could not be re-

leased I should at least be given a chance to see my family, 

because I have not seen them for over a year. They answered 

that my petition could not be granted; ne1th6r could I be 

released, nor would I be given a chance to see my family; 

I will be tortured again, they told me. 

Q What happened after thnt? 

A Then I told them "If I could not be released, I should 

then be given a chance to work outside". And they answered, 

It was all right; I should wait outside. 

Q Then after 15' minutes the Japanese officer returned 

' 
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and asked me if I had any clothes to be given away. Then 

I went in to take my clothes to give them away end brought 

out a pair of pants tor myself, and I asked ~em it they 

wanted to release me or do otherwise. He said "I can't 

tell. The order comes from higher power". 

Then-afterwards a truck with two Japanese sold·i ers 

came and took me with them. At first I was mode to sit 

down. Then after a while I was made to lie in the truck, 

not to be seen by the bystanders. 

Q Where were you taken? 

A I was taken to General Luna Street. 

Q And whnt happened there? 

A I was kept in a stoel cage. 

Q How long'? 

A From 5:00 to 9:00 o'clock. 

Q This is on the 6th of December? 

A In the afternoon or December 6th. 

Q What happened after that1 

~ After 9:00 o'clock somebody crune to take me out from 

the cage and took me into the garden. He told me to tell 

the truth and to explain everything. And\r answered that 

"I have nlready told the truth .and there is nothing else I 

need to explain". 

Q Did there come a time when they brought your wife 

there? 

INTERPRETER UY: Repent that. 

CAPTkIN- CALYER: Will you read it? 

(Question read) 

INTERPRETER UY: I run sorry. I didn't get you 
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either. 

' . 
(Question read again) 

A The Japanese told me that since I as~d ·to see my wite 

I would be given the opportunity just once to talk to my wife. 

I saw my wife ~nd my wife hugged me. The Japanese told me... 
that I could do what ·I wanted anc;l tell everything to my 

wife and that in the meantime they would leave the two of 

us together. 

Q Did they leave you alone? 

A After a few minutes I was taken back to the room. 

Q Were you and your wife left alone for a time1 

A The two of us were left in the room. --· 

Q Where were the Jnpanese? 

A The Japanese went outside. 

Q When you came out of the room what did the Japanese 

say to you? 

A The Japanese told me that I had to tell everything 

I wanted to my wife bec~use that was the only chance given 

me. 

Q After you came out of the room what did the Japanese 

say to you1 

A After I left the room I was released. 

Q Did they say anything to you before you were released? 

A They told me to inform them about guerril.la elements 

or any anti-Japanese elements present in Manila. 

Q And wmt did you do1 

A I did nothing. 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 

GENERAL REYNOLDS: The Col!J.IIlission will be in recess 

for approximately ten minutes. (Short recess) 
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GENERAL REYNOLDS: The Coi:ttnission is in session. You 

mny proceed. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captein Sandberg) You testified to having seen 

n considerable ruJount of torture at Fort SnntingQ,. Are 

you sure you hnve told us everything? 

A (Through the Interpreter) Yes. 

Q And there was no torturing nctivites carried on nt 

Fort s~.ntiago thnt you know about that you hnven 1 t told us 

about? 

A There are still a few ninor ones I didn't tell. 

Q Well, will you tell us about those? 

A There wns ~ Chinese who was taken in nnd put on the 

electric current, and with two feet of n pig stuck through 

the nostrils, water wns put into his nouth. This ,vo.s 

previous to October, 1944. 

Q And any others? 

A Another kind of torture was the tying of the toes 

and the hruids, nnd by use of n pulley the victir.1 wns strung 

upwards nnd lptt to fall down on a bonrd stuck up with nails. 
( ' 

Q Now, have we got it all now? 

A Another torture v1as the use of sonpy wo.ter given 

to the victin, and when the victin wns overfed with wo.ter 

the Japanese stepped on tha stonach of the victin. Another 

torture wns the use of iro'n bo.rs to roll over the toes 

of the victin. I was one of these victins. 

GENERAL REYNOLDS: The Connission interrupts to SEY 

that ·the witness has been rather well drained. Proceed, 

please, to other subjects. 
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Q (By Cepto.in s~ndberg) And you saw all this because 

you were an orderly there, is that right? 

A (Through the Interpreter) Yes. 

Q And ·yoµ were peroitted ·to walk all around the prisont 

A Yes. 

Q And nobody questioned your novetients nround the prison? 

A In .the first days of r.ry inprisonnent I was usually 

acconpnnied by n Japanese ll. P., but lnter it was only n 

Formosan thnt acconpruued ne around. 

Q And o.fter you had been there a while, the Japanese 

cru:ie to trust you? 

A I can't tell whether they had confidence in c e or not, 

but they let ne go nroun:1 on cy honor, o.s to ay likes o.nd 

dislikes. 

Q And you went wherever you wnnted to go? 

A Whenever I rms ordered, I always follow the order. 

Q Now, did you becone on orderly innediotely nfter 

coning to the prison? 

A No. 

Q How long after? 

A I wns to.ken in August, 1943, but I was not given this 

uork ns nn orderly until in 1944, June. 

Q Now, on cross exoninntion you did not describe nny 

of this torture ns having been used on you. 

A I underwent only the torture of the iron bars rolled 

over ny toes nnd the pinching of ny fingerruiils, nnd sone 

wounds on ny body. But the oth~rs were seen by ce. 

Q Now, what offenses were you charged with? 

A The Japanese accused ne of having joined th€\Chinese 
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guerrillas. 

Q And did the Japanese try t_o get you to describe the 

o.ctiv1t:l,.es. ot the Chine·se ·guerrillo.s? 

A I di_dn 1t - tell then anything, even if I had lmown them. 

Q . And it was after you had refused to tell thee any-

thing thnt they oade yo~ on orderly?-

A Not because or that. 

Q Well, it wa_s afterwards, wasn't it? 

A The practice or the Japanese was to ooke a prisoner 

the orderly after sone tine of iaprisoncent. 

Q Now, that orderly job was n pretty good job, wasn't 

it? 

A With reference to the prison conditions, the work 

of the orderly was the best in that plnce. 

Q Non, the orderly got plenty to eat, didn't he? 

A Yes. 

Q You didn't lose DJlY weight in Fort Santiago, did you? 

A Yes, I lost a few pounds. 

Q And the Japanese didn't torture you nfter you beco.ne 

orderly? 

A No. 

Q Your relations with the Jnpanese were pretty good, 

then? 

A While I vms inside, I did nll that they asked ae to 

do, because if I didn't do it I would be tortured • 

. Q Did you do any spying for thee while you were there? 

A No, and you can inquire the Chinese coJJtIUnity in 

Manila. 

Q Now, in December when you asked then to let you go, 
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you said you would like to work on the outside, is that 

correct? 

A No·, I didn't say that. 
-

Q Well, didn •t you t .estify here on direct examipation 

ihat if .the Japanese wouldn't let you go, ·they should et 

least let you work on the outs;de~ ... 
A u1,en I asked to let aie go, th-e Japanese would not, 

and I told them I should be given the right to do the work 

there -- excuse me. I said I should be given e chance to 

work in the garden. 

Q Now, after you became orderly, did the Japanese make 

any more attempts to get information from you about the 

guerrillas? 

A No. 

Q And how long were you an orderly? 

A From June to December. 

Q And in December, you say they put you in an iron 

A Yes. 

Q Now, how do you account for the fact that during the 

entire time you were an orderly you had the complete run 

of the prison, and then they put yru in an iron cage? 

A
• 

It was because on that day they intended to release 

me, so they brought me to the cage. 

Q And do you know why they wanted to release you? 

A I don't know. 

Q And you never told th~m anything about th~~guerrJllas?----
A No. 

Q And they _released you without harming you, at that \ 
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A No. 

Q Well, toll µs how ·iyou cane to be released. 

·A On that nfternoon, I asked to be released, the 

Japnnese answered that I could not be released. Then I 

ask that I should be given n chnnce to see DY taoily •. 

. They answer that it wns not possible. Then I told thee 

that then they brought ne ton rooc, nnd I asked thee 

if they could not release ne, I should be given a chance to 

work in the prison. 

Q Tell the witness we have alrendy had this story, and 

I want to know whether they did release hie then. 

A After having kept ne for five hours in that cnge, 

and after giving ne the chance to tnlk to tlY wife,, I was 

released. 

CAPTAIN S/JIDBERG: That is nll. 

CAPTAIN CALYER: Thank you. That is all. 

(Viitnes s excused.) 

.. 
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I .. 
CAPTAIN CALYER: Can we have this marked as the next 

exhibit? 

(Affidavit of .David V. Binkley 
was ·marked Prosecution Exhibit 
No. 317 for identification.) 

CAPTAIN CALYER: l o£fen into evidence as Prosecution's 
. . 

. Exhibit 317 an· affidavit or Major David V. Binkley, Division 

Surgeon of the 37th Division, which relates to a number of 

incidents, all of ·which have been testified to by witnesses 

before -this Commission, and particularly that section at 

the bottom or the last paragraph of page 2 relating to Fort 

Santiago, .which reads: 

"At Fort Santiago, within the Walled City, 

approximately six hundred · Filipinos were dis­

covered in three dungeons. · One hundred bodies 

of men and women were found within one thick­

walled dungeon-1'1.ke building, and a closely 

estimated five hundred bodies were found within 

a nearby dungeon having inner doors of massive 

iron bars, and outer doors of iron plate on wood. 

The appearance of the bodies suggested starvation 

and pos-sible suffocation." 

The other items contained in this affidavit are related 

to various items in the Bill of Particulars which have been 

previously discussed. 

GENERAL REYNOLDS: Are there any comments by counsel? 

COLONEL CLARKE: This is introduced in its entirety, 

is it? 

-~CAP'l'AIN _CALYER: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission inquires whether 
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Prosecution is able to identify by item number each ot the 

statements in this affidavit. 
,.,.

CAPTAIN CALYER: I believe we can, sir. 

The Dy-Pac Lumber case referred to in Paragraph 2 is . 

the one that was pres·ented this afternoon, No •. 93, I be-
. ..,, 

lieve. I~ the last paragraph on that page there is refer-

ence to the Tabacalera Shell Service station, _which was 

presented earlier. 

GENERAL REYNOLDS: Unless you have them immediately 

available you may identify them and present the document 

tomorrow morning, at which time we will hear comments from 

the Defense. 

CAPTAIN CALYER : 101 was the Shell Service station. 

De LaSalle College was the one presented on the second .day 

of the trial; I believe I presented that one myself. That 

was the one in which Father Cosgrave testified. 

GSNERAL REYNOLDS: We would like to have them by 

number. 

CAPTAIN CALYER: We may be able to give that to you 

before we leave this afternoon. That one was 17, sir. 

And we would like to have this marked for identifica­

tion. 

(Report of Investigation of 
Atrocities was marked Prose­
cution Exhibit No. 318 for 
identification.) 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, I offer 

into evidence at this time Prosecution's Exhibit 318, ~ 

report of investigation of atrocities committed by 

Japanese Imperial forces in Intramuros (Walled City), 
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Manila, P. I • ., during February, 1945'. 

This · report has been compiled by James T. Wals~, 

Colonel, Adjutant General'~ Department~ Headquarters 

XIVth Cor~s, APO 453. 

I call your attention to a letter of transmittal 

accompanying the repo~t dated 6 April 1945, addressed to 

The Commanding _General-, USAFFE, APO 501, Thru: ··commanding 

General, Sixth Army, APO 442. This transmits the report 

made by the XIVth Corps. 

I wish to call the Commission's attention to the 

fact that in the reading and in the photostating of this 

document -'-.hat letter of transmittal was inadvertently 

placed after the first page. It should not be in that 

posi~ion. It actually accompanied the complete report. 

What appears here as page 3, having two pictures on it, 

was actually the back page of the original report, which 

is the c0py I have in my hand, and is marked in evidence. 

Those matters simply go to the arrangement of the 

thing, which was rebound at the time of its being photo­

stated. 

I would like to call particul~r attention of the 

Commission in this report to a section dealing with Fort 

Santiago, to .page No. 4, specifically Paragraph 18: 

111. The Americans who have penetrated 

· into Manila heve about 1,oon ~rtillery troops , 

and there are several thousand .Filipino guer­

rillas. Even women and children have become 

guerrillas • 

11 2. All people on the battlefield with 
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·the exception or Japanese military personnel, 

Japanese civilians and Special constructions 

(Ganaps in~the Filipino language) will be put 

-. to death·. Houses ( TN order breaks off here.)" 

"19. The -toregoin~ official translation 

or an extrac·t from an order of the Kobnyashi. . 

group (Heidan) dated 13 February 1945 (Exhibit 

A-2a) seems as good a place as any to begin 

the discussion of the wholesale a trocities 

committed against civilians in Intramuros. 

It was not the beginning. • • • II 

T"hen the story continues ,~1th reference to specific 

incidents occurring in Fort Santiago. 

I wish also to call attention to Exhibit A-2a, which 

is found further along in the document, and is an extract 

headed: 

"HEADQUARTERS XIV CORPS 

"XIV Corps ATIS Advanced Echelon 

"4 March 1945", ( 
being a translation of thllt same order referred to in 

Paragraph 18, and that here is cert-ified as a true and 

~~rrect translati-QP of ,that d~ument. 

GENERAL REYNOLDS: V.1111 you hold up a minute until 

we can find it? I have one that bears "Exhibit 'K'"• 

CAPTAIN CALYFR: That is the one; it is marked on 

the bottom "A-2-a II and certified by Major Fisher. 

I would like also to call attention to the next page. 

GENERAL REYNOLDS: ,i·111 you read that, please? 

• 
.. 
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CAPTAIN CALYER: "HEADQUARTERS XIV CORPS 

"XIV Corps ATIS Advanced Echelon 

112 .March 45 
11 Batch ·#719. CAPTURED MANILA, LUZON I, BY 37th ·DIV. 

·28 Feb 45. Recd XIVCAE 2 Mar 45. 

Extracts: 

"ITEM 13. Notebook-diary presumably belonging· to a 

member ?f AKATSUKI 16709 Force, covering period 31 

Jul 44 - 21 Feb 45. ~xtracts: 

"7 Feb 45 - 150 guerrillas were disposed of tonight. 

I personally stabbed and killed 10. 
11 8 Feb 45 - Guarded over l,164 guerrillas which were 

newly brought in today. 

11 9 Feb 45 - Burned 1,000 guerrillas to death tonight. 

"10 Feb 45 - Guarded appr·ox 1,000 guerrillas. 

"13 Feb 45 - Enemy tanks are lurking in the vicinity 

of BANZAI BRIDGE. Our attack preparation has been 

completed. I am now on guard duty at Guerrilla 

Internment Camp. While I was on duty, approx 10 

guerrillas tried to escape. They were stabbed to 

death. At 1600 all guerrillas were burned to 

death. 

"I certi_fy that the above translation is true 

and correct, to the best of my knowledge and belief. 

"William H. Fisher 

"Major, Cavalry." 

There are many other items to which I might call 

attention, but let me close with just one more. 

· Somewhere toward the middle of the document there 

,. 
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is a report marked ''Exhibit B-411 in the lower lett-hand 

corner and ent.itled. "ijeport of· Atrocities at Fort Santiago, 

,,.. Luzon, Phiiipp~e Islands." 

That is a rep.ort made to the· commanding . general .or , · 
the .Sixth Army, through the commanding general, 37th 

Infantry D1vi~ion, and it has the name of "J. D. Fr~erick, 

Colonel, 129th Infantry, Commanding," on it. 

It is a report consisting of several pages. 

Have you been able to f:irid that one? 

GENERAL BULLENE: What is the page number? 

CAPTAIN CALYER: Not all of them are marked by page 

number. 

Yes, there is in the lower »ight-hand corner a 

penciled page number, marked 35. 34 is the one where the 

letter of transmittal appears, and 35 the beginning of 

the report. That report continues with a series ot 

affidavits made by members of the 37th Division, some of 

whom have already testified in this case, and ends with a 

page of pictures, pictures which have already been intro­

duced as exhibits. 

Those items referred to cover specifically incidents 

with relation to Fort Santiago. 

The Prosecution offers the entire document as relat­

ing to incidents occurring in Intramuros, which have pre­

viously been described by other witnesses, into evidence. 

GENERAL REYNOLDS: This document is an official 

investigation, Headquarters XIVth Corps. 

CAPTAIN CALYER: If I may interrupt, sir, this copy 

which has been marked in evidence is the original Qopy 
,. 
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from which those photostats were made. 

GENERAL REYNOLDS: It is accepted in evidence. 

-. (Prosecution Exhibit No. 318 for 
identification was received in 
evidence and so marked.) 

GENERAL ~YNOIDS: When the Defense completes its 

study of the docume~t the Commission will 'be glad to hear 

any comments, ot to consider any specific _stateme~ts to . 

which the Defense wishes to invite our attention. 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, that con­

cludes the testimony with reference to this item. 

GENERAL REYNOLDS: Does the Prosecution lhave ad­

ditional witnesses? 

MAJOR KERR: No, sir. That concludes our presentation 

for this day, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Are we on schedule? 

MAJOR KERR: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Prosecution mentioned the 

possibility of a night session tomorrow night. Is that 

correct? 

MAJOR KERR: We had under consideration, sir, asking 

the Commission to view some motion pictures tomorrow night. 

However, we have some addit;onal pictures which we have 

just received today, and which have been called to my 

attention today, and we have not ·as yet previewed them, 

which we intend to do tonight~ So I cannot tell definite­

ly at this time whether or not it would be feasible to 

have a session tomorrow night for that purpose. Tomorrow 

morning I can inform the Commission definitely. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in recess 
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.until 8:30 tomorrow ~orning. 

(Whereupon, at 1630 hours, 14 November 194;, the · 

trial was adjourned untn 0830 hours, 15 November 1945.) 
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